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Slovo
StaroSty

Vážení Krásňané,

sotva se zdálo, že je covidová krize za 
námi, začala se uvolňovat centrální opat-
ření a do roku 2022 jsme začali hledět s vi-
dinou roku „normálního“ či alespoň „nor-
málnějšího“, začalo nedaleko od hranic 
našeho státu něco, co si asi podobně jako 
covidovou pandemii nikdo z nás v součas-
né moderní době neuměl ani představit.

Když v roce 2020 covid nabíral na síle, 
ale v našich podhorských podmínkách byla 
situace ještě klidná, napsal jsem v  tomto 
svém sloupku zpravodaje následující:

Závěrem se pokusím v současné krizi najít 
přece jen něco pozitivního. Už dlouho jsem si 
pokládal otázku, kde je hranice zběsilého ži-
votního tempa společnosti. Koronavirus mnohé 
přinutil zpomalit. Času na rodinu jsme si doká-
zali udělat stále méně a méně. Koronavirus dal 
mnohým více rodinných chvil. Najednou si více 
vážíme běžných profesí, jako jsou například 
prodavačky, pošťačky nebo řidiči. Zjišťujeme, 
jaký poklad máme v  učitelích. Obecně žijeme 
v  blahobytu a  mnohdy nepřiměřeně řešíme 
nepodstatné drobnosti. Můžeme tohoto ne-
zvaného nepřítele vzít i jako příležitost k hlubší 
úvaze nad tím, jak jsme doposud žili a zda to 
třeba není vhodný impuls ke změně.

S ohledem zpět mám ten dojem, že ži-
votní tempo se bohužel postupně vrátilo do 
normálu, nezrychlilo-li dokonce. Hlavně 
jsme ale v té době nikdo netušili, jak dlou-
ho nás virus bude trápit a že mnohým vez-
me třeba i to nejcennější.

Není i válka na Ukrajině pádný důvod 
k zastavení a zamyšlení se? Ano, spotře-
bitelská situace se nevyvíjí dobře, podstat-
ně drahne vše okolo nás, napříč spektrem. 
Nicméně co je to kupříkladu ve srovnání 
s  tím, když jsou v relativně vyspělé a ci-
vilizované zemi v  Evropě ostřelovány či 
bombardovány civilní cíle, lidé jako my 
musí opouštět své blízké a  své domovy 
s tím, že už se nikdy s jedním ani s druhým 
nemusejí shledat!

Uvědomme si, co všechno i přes různá 
životní příkoří máme, a  važme si toho. 
Nenechejme si otrávit myšlení negativ-
ními podněty ze svého okolí, ať už vzdá-
lenějšího nebo toho nejbližšího. Každý 
z  nás jistě najde okolo sebe více důvodů 
k úsměvu na tváři, jen nám to některým 
dá více zabrat, protože si musíme dát tu 
práci a hledat.

Spokojené dny s  přibývajícím množ-
stvím slunečních paprsků Vám ze srdce 
přeje

Mgr. Antonín Tulach
starosta obce

JarNí a podzimNí Svozy 
NebezpečNého odpadU, eleKtra a pNeU  
NahrazUJeme rozšířeNím SběrNého 
míSta v areálU oÚ KráSNá! 

V loňském roce se namýšlelo a pro-
jektovalo a  v  první třetině letošního 
roku realizovalo rozšíření sběrného 

místa v  areálu OÚ Krásná. To již od 
loňského roku sloužilo k  odevzdávání 
velkoobjemového odpadu, čímž byly 
nahrazeny jeho svozy 4x za sezónu jaro
-podzim. od května 2022 nově sběrné 
místo nabídne možnost odevzdat rov-
něž nebezpečné odpady, elektrospo-
třebiče a pneumatiky, a to ne dvakrát 
do roka jako při svozech, ale dvakrát 
do týdne po celý rok!

Antonín Tulach, starosta

iNformace obecNího ÚřadU

SBĚRNÉ MÍSTO v areálu OÚ Krásná 
 

  každou středu 15:30 – 16:30 
 každou sobotu 9:00 – 10:00 

 

 NEBEZPEČNÉ ODPADY 

 

Mazací a motorové oleje, zbytky barev, laků, obaly a plechovky od barev a olejů, olejové filtry, 
použité obaly od postřiků a jiné chemikálie, tonery, znečištěné hadry, zbytky barev, laků a ředidel, 
autobaterie, prošlé a nepotřebné léky, pesticidy, herbicidy, zásady, kyseliny, rozpouštědla a další 
chemické látky obdobného charakteru, mořidla, nemrznoucí směsi, repetenty, fotochemikálie, 
zdravotnický materiál (znečištěné obvazy, jehly apod.).  
 

 ZPĚTNÝ ODBĚR ELEKTROZAŘÍZENÍ 

 

Pračky, myčky, televizory, počítače, lednice, sporáky, mikrovlnné trouby, fritovací hrnce, varné 
konvice, vysavače, rádia, zářivky, výbojky, tiskárny, telefony a ostatní domácí spotřebiče. 
 

 PNEUMATIKY 

 

 VELKOOBJEMOVÝ ODPAD 

 

Nábytek (židle, stoly, skříně, sedací soupravy, křesla), matrace, koberce, linolea, textilie, boty, lyže, 
sáňky, dveře, WC, umyvadla, vany. 
 

 BIOODPAD (přístupný non-stop) 

 

Dřevo, tráva, seno, větve, listí, atd. 
 

 
NA SBĚRNÉM MÍSTĚ V AREÁLU OÚ KRÁSNÁ NEODEBÍRÁME!  

 

Stavební odpady (např. umakart, eternit, azbest), infekční odpady, radioaktivní odpady apod. 
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pomoc UKraJiNě 
obci Krásná se naskytla forma na-

prosto přímé pomoci, a to přes huma-
nitární dodávky, které jsou organizo-
vány Pedagogickou fakultou Ostravské 
Univerzity a v nichž se velmi angažuje 
PhDr. Marek Václavík, Ph.D., předseda 
včelařů z Dolní Krásné. pomoc putuje 
do konkrétního kláštera na Ukrajině, 
kde část prostředků zůstává potřeb-
ným zasaženým válkou, o  které se 
klášter stará, a  část putuje do terénu 
vojákům.

Na pracovní schůzce 24.3. se za-
stupitelé shodli na první vlně podpo-
ry z  obecních finančních prostředků, 
a  to konkrétně ve formě potravino-
vé pomoci v  hodnotě cca 20 tis. Kč. 
v pátek 1. dubna v 5:45 ráno byla pak 
před restaurací U toflů doplněna až po 
strop dodávka vyrážející na slovensko
-ukrajinské hranice se zdravotnickým 
a  jiným humanitárním materiálem, 
a  to 9 banánovými krabicemi plnými 
těstovin, rýže, luštěnin a různých ma-
sových konzerv.

Vážení Krásňané a  přátelé Krásné, 
na obecním úřadu Krásná je v  rám-
ci humanitární sbírky stále možno 
odevzdávat věci, které vám možná už 
doma k ničemu nejsou, ale mohou vel-
mi pomoci na válečnou agresí zasaže-
né Ukrajině. děkujeme za dosavadně 
obdržené věci! většinu z  nich jsme 
již předali českému červenému kříži, 
další prostředky mohou být v případě 
zájmu distribuovány rovněž příměj-
ší cestou uvedenou v předchozím od-
stavci. Koordinátorkou za oÚ Krásná 
je paní referentka markéta dyjaková, 
která ráda poradí, co je aktuálně po-
třeba.

hledáte-li přímější cestu finanční 
podpory, můžete využít relativně nový 
transparentní účet beskydy Ukrajině 
z.s. s  č.ú. 305894287/0300. zadáte-li 
při platbě variabilní symbol 128 a  do 
zprávy pro příjemce uvedete oU nebo 
pdf oU, budou Vámi poskytnuté fi-
nanční prostředky využity následovně:

1) Podle množství financí na transpa-
rentním účtu se objedná nebo přímo 
v  kamenných prodejnách nakou-
pí materiál (materiál je vyhledá-
ván týmem studentů a  objednávky 
schvaluje organizátor sbírky za Pe-
dagogickou fakultu Ostravské Uni-
verzity). Primární zaměření je na 
zdravotnické potřeby.

2) To se shromažďuje na PdF OU, Fráni 
Šrámka 3, Ostrava.

3) Pokud je materiálu dostatek na 
transport, připravuje se balení to-
hoto materiálu (pro toto je tým dob-
rovolníků z řad studentů).

4) Krabice se popíší, udělají se sezna-
my a domluví se termín předání na 
slovensko-ukrajinských hranicích.    

po prvotní velké vlně solidarity do-
chází nyní k opadání počátečního za-
pálení pro věc, přičemž však pomoci je 
potřeba neustále a bohužel ještě dlou-
ho bude.

děkujeme za jakoukoliv podporu!

Antonín Tulach, starosta

Informace obecního úřadu  |  číslo: 1/2022
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KompoStéry z dotací KoNečNě 
v dohledNU, bohUžel všaK S velmi 
NeUSpoKoJivým termíNem 

Ještě na podzim jsme byli ubezpe-
čování, že dodávka kompostérů, které 
budou z většiny financovány z dotací, 
bude realizována na jaře tohoto roku. 
I tak je to již rok po původně předpo-
kládaném termínu, 19.4. jsme však 
od firmy zpracovávající dotační ma-
nagement a  výběrová řízení obdrželi 
následující upřesňující informace:

V uplynulém období probíhala poměr-
ně komplikovaná komunikace ohledně 
specifikace jednotlivých požadovaných 
dodávek s  jednotlivými obcemi a  komu-
nikace s  poskytovatelem dotace ohledně 
nastavení režimu veřejné zakázky (reali-
zujme celkem 8 projektů v celkovém obje-
mu přes 70 mil. Kč). Následně byla připra-
vena zadávací dokumentace pro veřejnou 

zakázku, kterou jsme povinni zrealizovat 
a tuto musel ještě před vyhlášením zkon-
trolovat poskytovatel dotace.

V současné době je tak vyhlášena ve-
řejná zakázka na dodávku kompostérů 
pro jednotlivé obce v projektu.

V  případě, že by vše proběhlo hladce 
a nikdo se neodvolával, či nebude ně-
jaký problém s uchazeči ve veřejné za-
kázce, předpokládáme, že by v průbě-
hu května mohla být podepsána smlouva 
s dodavatelem kompostérů. Na dodávku 
kompostérů pak máme nastavenu lhůtu 
do 3 měsíců od podpisu smlouvy, kdy bu-
dou kompostéry vybraným dodavatelem 
dodávány na jednotlivé obce.

Na předmětný e-mail jsme odpo-
věděli, že nám už několikáté posou-
vání termínu přijde až neuvěřitelné, 
a že litujeme, že jsme na začátku do 
spolupráce s  dodavatelskou firmou 
šli, že jsme raději celý projekt nere-
alizovali po vlastní ose jako napří-
klad sousední Morávka. Bohužel ni-
kdo nemáme křišťálovou kouli, stejně 
jako Krásná je na tom nyní více obcí, 
z  okolí kupříkladu Pražmo, Vyšní 
Lhoty, Dobratice či Vojkovice.

 Antonín Tulach, starosta

míStNí poplatKy v roce 2022
Dovolujeme si občany informovat 

o výši a splatnosti místních poplatků.

Tyto poplatky vychází z Obecně zá-
vazných vyhlášek č. 4/2019 a 4/2021, 
které schválilo zastupitelstvo obce na 
svých zasedáních ve dnech 9. 12. 2019 
a  13.12.2021 a které jsou umístěny na 
webových stránkách obce nebo k na-
hlédnutí na Obecním úřadě Krásná.

Místní poplatky ze psů a  za provoz 
systému shromažďování, sběru, přepra-
vy, třídění, využívání a odstraňování ko-
munálních odpadů jsou splatné ke dni 
31. 8. 2022 a můžete je uhradit v úředních 
dnech a hodinách v hotovosti na poklad-
ně obecního úřadu nebo kdykoliv z  po-
hodlí domova bankovním převodem na 
bankovní účet vedený u  Komerční ban-
ky, a.s., číslo 27522781/0100. Variabilní 
symbol Vám sdělíme telefonicky na tel. č.: 
+420 558 692 205.

míStNí poplateK ze pSů

Výše ročního poplatku za jednoho 
psa zůstává 30 Kč, za druhého a ka-
ždého dalšího psa téhož držitele je 
120 Kč.

míStNí poplateK za provoz SyS-
témU ShromažďováNí, SběrU, 
přepravy, tříděNí, vyUžíváNí 
a  odStraňováNí KomUNálNích 
odpadů

Výše ročního poplatku je pro oso-
by s trvalým bydlištěm v obci Krásná 
500 Kč, neboť nová legislativa již ne-
umožňuje poskytnout občanům obce 
úlevu ze základní sazby poplatku. 
Výše ročního poplatku pro majitele 
chat a chalup je 500 Kč za celou ne-
movitost.

Antonín Tulach, starosta

ozNámeNí 
ordiNace 
praKticKého 
léKaře 
mUdr. leNKa 
carbolová
školení lékařů: 
12. - 13. května 2022

zastupuje: 
MUDr. Crha, Morávka

Připomínáme, že v naší ordi-
naci stále platí objednávání 
přes celou ordinační dobu.

 Šárka Vašků, sestra

vývoJ v počtU 
obyvatel obce 
v průběhU 
roKU 2021
počet obyvatel evidovaných 
v obci Krásná k 1.1.2022 – 692

z toho 340 mužů a 352 žen 
(počet občanů ČR a cizinců 
s platným povolením k pobytu)

počet obyvatel evidovaných 
v obci Krásná k 1.1.2021 – 686

z toho 339 mužů a 347 žen 
(počet občanů ČR a cizinců 
s platným povolením k pobytu)

změny v roce 2021:

•	 Narozeny	3	děti 
(1 chlapec, 2 děvčata)

•	 Přistěhováno	27	osob 
(9 mužů, 18 žen)

•	 Odstěhováno	17	osob 
(6 mužů, 11 žen)

•	 Úmrtí	7	osob 
(3 muži, 4 ženy)

Markéta Dyjaková, 
referentka
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z váNočNí výzdoby JSme Udělali výzdobU zimNí
Poté, co byla v  předchozích letech 

postupně doplňována pouliční výz-
doba tak, aby byly dostatečně hustě 
pokryty úseky hlavních krajských cest 
ležící v obou intravilánech obce, došlo 
před uplynulou zimou také na ozdo-
bení budov obecního úřadu a hasičské 
zbrojnice na dolní Krásné, a přizdo-
bení vánočního stromu před obecním 
úřadem.

Mnozí Krásňané jste se možná po-
divili, že pouliční výzdoba svítila déle 
než do Tří Králů, nazdobené budo-
vy pak ještě déle. zamysleli jsme se 
a  řekli si, že vánoční výzdoba přece 
jen něco stála, jeden by se divil, jak 
velké finanční prostředky je každo-
ročně nutné vynaložit na její instala-
ci a demontáž, a že je nejen z tohoto 
pohledu obrovská škoda, aby ozdoby 
téměř 11 měsíců v  roce ležely zapo-
menuty někde ve skladu, když mo-
hou o něco déle působit radost v očích 

náš všech. Z vánoční výzdoby se tedy 
stala výzdoba zimní a  pouliční vloč-
ky, stromečky a kometky visely až do 
Hromnic. U  obecních objektů je pak 
plán takový, že na začátky světelných 
řetězů budou doplněny vypínače a bu-
dovy budou rozsvěcovány po celou 
zimu při souvislé sněhové pokrývce.

Pro případné škarohlídy doplňuje-
me informace, že LED žárovky nejsou 
zase tak náročné na spotřebu energie, 
ceny elektřiny na roky 2021 a  2022 
jsme spolu s některými dalšími obce-
mi SOPM vysoutěžili ještě v  nízkých 
cenových hladinách už na jaře roku 
2020 a že naše uvažování stran nikoliv 
vánoční, ale zimní výzdoby není oje-
dinělé – podobně k tomuto přistupují 
třeba hned na sousední Morávce. Tak 
už si jen přát, aby ty zimy jaksi zase 
stály za to a nebyly zelené namísto bí-
lých! 

Antonín Tulach, starosta 

Zlatou medaili získá subjekt, který v rámci projektu proškolí více než 50 % 
svých zaměstnanců v rozsahu více než 40 hodin a současně více než 20 hodin 
bude formou prezenčního/on-line vzdělávání.

projekty     20

Projekt ESO vám nabízí bezplatné vzdělávání  
a možnosti získání ocenění pro obce

Finanční úspory

Abychom navázali na slova tajemníka Dob-
rušky Jana Šťastného o úsporách získaných 
díky projektu, dostáváme se k velmi pod-
statné přidané hodnotě projektu ESO, kte-
rou jsou zcela bezplatné vzdělávací aktivity, 
prostřednictvím kterých obce a města v Čes-
ké republice mohou ušetřit nemalé finanční 
prostředky na povinném vzdělávání svých 
zaměstnanců. 
Za dobu realizace projektu ESO zastupitelé 
a úředníci zapojených obcí a měst absolvo-
vali vzdělávání v celkové hodnotě více než 
72 milionů Kč. 
Cena kurzů byla zprůměrována (prezenč-
ní a on-line hodina vzdělávání 300 Kč, tzn. 
čtyřhodinový kurz 1200 Kč, e-learning 
150 Kč, tzn. čtyřhodinový kurz 600 Kč).

Nad rámec této přímé úspory si mohou ob-
ce a města připočíst další nemalé finanč-
ní úspory, plynoucí z cestovních náhrad, 
dopravy a v neposlední řadě času zaměst-
nance na cestě za vzděláváním, a to díky 
možnosti absolvovat vzdělávací aktivity 
prostřednictvím interaktivní on-line formy. 
Další úsporu lze získat i díky možnosti bez-
platného přístupu do právní poradny Svazu 
pro ty osoby, které absolvují v rámci projek-
tu alespoň 40 hodin vzdělávání.

Připomínáme, že ocenění Vzdělaný úřad 
můžete pro svůj úřad získat i vy, a to ve zlaté, 
stříbrné nebo bronzové úrovni, a je udělo-
váno zájemcům ze strany měst a obcí, kteří 
dbají na vzdělávání svých úředníků a s tím 
související kvalitu poskytovaných služeb 
prostřednictvím svého úřadu.

Zlatou medaili získá subjekt, který v rám-
ci projektu proškolí více než 50 % svých 

zaměstnanců v rozsahu více než 40 hodin 
a současně více než 20 hodin bude formou 
prezenčního/on-line vzdělávání.

Stříbrnou medaili získá subjekt, který 
v rámci projektu proškolí alespoň 30 % svých 
zaměstnanců v rozsahu více než 40 hodin 
a současně více než 20 hodin bude formou 
prezenčního/on-line vzdělávání.

Bronzovou medaili získá subjekt, který 
v rámci projektu proškolí alespoň 15 % svých 
zaměstnanců v rozsahu více než 40 hodin 
a současně více než 20 hodin bude formou 
prezenčního/on-line vzdělávání.

Další slavnostní předání ocenění plánuje-
me při příležitosti konání konference k te-
matice „Krizové řízení“, která se uskuteč-
ní 26. dubna 2022 v Konferenčním centru 
GreenPoint v Praze.
Pokud i vy máte zájem o získání jednoho 
z námi nabízených ocenění a ušetřit tak 
své obci nemalé finanční prostředky, stačí 
se přihlásit. 

Více informací na www.projekteso.cz

Evropská unie
Evropský sociální fond

Projekt Efektivní správa obcí (ESO) od svého zahájení nabízí velmi širokou škálu bezplatných vzdělávacích aktivit. V rámci 
svých aktivit nabízí rovněž možnost získání ocenění pro obce a města.

Jak jsme informovali již v letošním INS č. 1, jedná se o ocenění ve dvou kategoriích – Vzdělaná obec a Vzdělaný úřad. Ocenění v kategorii 
Vzdělaná obec již v minulosti získaly dvě obce a v únoru letošního roku jsme předávali první ocenění zástupcům vzdělaných úřadů.

Zástupci Dobrušky, Ko-
pidlna, Krásné, Rokyt-
nice v Orlických horách 
a Znojma převzali z ru-
kou předsedy Svazu 
Františka Lukla, místo-
předsedy Svazu Pavla 
Drahovzala a ředitele 
sekce pro projekty a ino-
vativní přístupy Svazu 
Dana Jiránka diplom 
a nálepku v barvě oce-
nění (dle počtu proškole-
ných úředníků), kterou si 
mohou jednotlivé úřady 
vylepit a tím informo-
vat občany o zvyšování 
kvality poskytovaných 
služeb.

Pro inspiraci, jak se dá díky projektu ESO v této době bezplatně vzdělávat,  
uvádíme pár zajímavostí z naší realizace:

Díky projektu ESO absolvoval Kostelec nad Orlicí vzdělávání v hodnotě bezmála  
2,2 mil. Kč, následuje Znojmo 2,1 mil. Kč, Havířov 2,1 mil. Kč a Kyjov 1,4 mil. Kč.
Nejvíce on-line školení využily Strakonice (4231 proškolených hodin), následuje Příbram 
(2299 hodin), Havířov (2082 hodin), Znojmo (2029 hodin), Brno (1685 hodin).
Nejvíce zapojených úředníků z měst a obcí do systému vzdělávání projektu ESO má 
Znojmo (252), dále Karviná (228), Havířov (224) a Frýdek-Místek (197).
V projektu je zapojeno necelých 1300 obcí a měst ČR, tzn. v průměru jeden subjekt získá 
vzdělávání v hodnotě více než 55 000 Kč.
Vzdělávání v hodnotě nad 1 000 000 Kč získalo již 12 subjektů, v hodnotě  
nad 200 000 Kč pak již 67 měst a obcí ČR.
Do projektu jsou zapojené i malé obce, které mají třeba jen jednoho či dva zaměstnan-
ce. Na tyto obce projekt myslí také, aktivně jich spolupracuje více než 900 a v průměru 
absolvují školení v hodnotě téměř 7000 Kč.
Více než 2000 osob prošlo komplexním vzděláváním a získalo na více než jeden rok 
přístup do právní poradny pro obce zdarma (www.poradnaproobce.cz) a možnost 
neomezeného vyhledávání v uveřejněných právních stanoviscích.

Zástupci Dobrušky, Kopidlna, Krásné, 
Rokytnice v Orlických horách a Znojma pře-
vzali z rukou předsedy Svazu Františka Luk-
la, místopředsedy Svazu Pavla Drahovzala 
a ředitele sekce pro projekty a inovativní pří-
stupy Svazu Dana Jiránka diplom a nálepku 
v  barvě ocenění (dle počtu proškolených 
úředníků), kterou si mohou jednotlivé úřady 
vylepit a tím informovat občany o zvyšování 
kvality poskytovaných služeb.
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Projekt ESO vám nabízí bezplatné vzdělávání  
a možnosti získání ocenění pro obce

Finanční úspory

Abychom navázali na slova tajemníka Dob-
rušky Jana Šťastného o úsporách získaných 
díky projektu, dostáváme se k velmi pod-
statné přidané hodnotě projektu ESO, kte-
rou jsou zcela bezplatné vzdělávací aktivity, 
prostřednictvím kterých obce a města v Čes-
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150 Kč, tzn. čtyřhodinový kurz 600 Kč).
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ce a města připočíst další nemalé finanč-
ní úspory, plynoucí z cestovních náhrad, 
dopravy a v neposlední řadě času zaměst-
nance na cestě za vzděláváním, a to díky 
možnosti absolvovat vzdělávací aktivity 
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Připomínáme, že ocenění Vzdělaný úřad 
můžete pro svůj úřad získat i vy, a to ve zlaté, 
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prostřednictvím svého úřadu.

Zlatou medaili získá subjekt, který v rám-
ci projektu proškolí více než 50 % svých 

zaměstnanců v rozsahu více než 40 hodin 
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v rámci projektu proškolí alespoň 30 % svých 
zaměstnanců v rozsahu více než 40 hodin 
a současně více než 20 hodin bude formou 
prezenčního/on-line vzdělávání.

Bronzovou medaili získá subjekt, který 
v rámci projektu proškolí alespoň 15 % svých 
zaměstnanců v rozsahu více než 40 hodin 
a současně více než 20 hodin bude formou 
prezenčního/on-line vzdělávání.

Další slavnostní předání ocenění plánuje-
me při příležitosti konání konference k te-
matice „Krizové řízení“, která se uskuteč-
ní 26. dubna 2022 v Konferenčním centru 
GreenPoint v Praze.
Pokud i vy máte zájem o získání jednoho 
z námi nabízených ocenění a ušetřit tak 
své obci nemalé finanční prostředky, stačí 
se přihlásit. 
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ných úředníků), kterou si 
mohou jednotlivé úřady 
vylepit a tím informo-
vat občany o zvyšování 
kvality poskytovaných 
služeb.

Pro inspiraci, jak se dá díky projektu ESO v této době bezplatně vzdělávat,  
uvádíme pár zajímavostí z naší realizace:

Díky projektu ESO absolvoval Kostelec nad Orlicí vzdělávání v hodnotě bezmála  
2,2 mil. Kč, následuje Znojmo 2,1 mil. Kč, Havířov 2,1 mil. Kč a Kyjov 1,4 mil. Kč.
Nejvíce on-line školení využily Strakonice (4231 proškolených hodin), následuje Příbram 
(2299 hodin), Havířov (2082 hodin), Znojmo (2029 hodin), Brno (1685 hodin).
Nejvíce zapojených úředníků z měst a obcí do systému vzdělávání projektu ESO má 
Znojmo (252), dále Karviná (228), Havířov (224) a Frýdek-Místek (197).
V projektu je zapojeno necelých 1300 obcí a měst ČR, tzn. v průměru jeden subjekt získá 
vzdělávání v hodnotě více než 55 000 Kč.
Vzdělávání v hodnotě nad 1 000 000 Kč získalo již 12 subjektů, v hodnotě  
nad 200 000 Kč pak již 67 měst a obcí ČR.
Do projektu jsou zapojené i malé obce, které mají třeba jen jednoho či dva zaměstnan-
ce. Na tyto obce projekt myslí také, aktivně jich spolupracuje více než 900 a v průměru 
absolvují školení v hodnotě téměř 7000 Kč.
Více než 2000 osob prošlo komplexním vzděláváním a získalo na více než jeden rok 
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neomezeného vyhledávání v uveřejněných právních stanoviscích.

Naše ÚředNice marKéta dyJaKová a petra plUcNarová 
Se zaSloUžily o oceNěNí vzdělaNý Úřad

Projekt ESO poskytuje bezplatné vzdělávání pro úředníky a zastupitele obcí. Realizace projektu je kompletně financována z prostředků
Evropského sociálního fondu prostřednictvím Operačního programu Zaměstnanost a z finančních zdrojů státního rozpočtu České republiky.

oběma kolegyním patří gratulace a velký dík za jejich pracovní nasazení!
Antonín Tulach, starosta

Informace obecního úřadu  |  číslo: 1/2022
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změNa Na pozici velitele JedNotKy 
požárNí ochraNy obce KráSNá

zásahoví hasiči. To 
jsou ti hasiči z  řad Sbo-
ru dobrovolných hasičů 
Krásná a  Sboru dobro-
volných hasičů Krásná 
– Mohelnice, kteří ne-
váhají kdykoliv opustit 
kupříkladu teplo domo-
va a vyjet za jakýchkoliv 
podmínek k  mimořádné 
situaci za účelem pomoci 
nám ostatním.

Tito hasiči jsou sdru-
ženi v  Jednotce požární 
ochrany (Jpo), kterou 
zřizuje obec. Mají své 
odbornosti na základě různých ško-
lení, menší skupinky vedou velite-
lé družstev a  celé jednotce pak velí 
a  zodpovídá za ni velitel jednotky. 
V našem případě je situace o to složi-
tější, že máme dvě hasičské zbrojnice 
vybavené různou technikou a jednot-
ka je tedy „dvouvýjezdová“ – vyjíždí 
se ze dvou míst.

posledních 11 dlouhých let působil 
na pozici velitele Jpo Jiří Guziur st., 
kdy za jeho vedení jednotka bezespo-
ru zaznamenala rozvoj. V posledních 
letech bylo častým jevem, že naši ha-
siči byli u  mimořádné události prv-
ní, Jiří rovněž trávil ve zbrojnici na 
Mohelnici dlouhé hodiny při údržbě 
a  inovaci techniky, bez které by se 
u  zásahů neobešli. Uvědomme si, že 
velitel jednotky nejen že odpovídá za 
odbornou i  zdravotní připravenost 
jednotky, je také za své lidi zodpo-

vědný u zásahu a návra-
tem na základnu mu na 
rozdíl od mužstva za-
číná další balík práce – 
„papírování“. Doplňme 
ještě, že Jirka Guziur st. 
byl po celou dobu velmi 
činný i  v  rámci svého 
domovského SDH Krásná 
– Mohelnice, kde je po-
třeba vyzdvihnout jeho 
působení jakožto tahou-
na soutěžního družstva 
mužů a  především ob-
rovské úspěchy, kterých 
dosáhli s  jeho bývalou 

ženou Lenkou na poli práce s mláde-
ží, tedy s kolektivem mladých hasičů 
a dorostenců. za to vše mu patří ob-
rovský dík, odvedl pro Krásnou ob-
rovský kus práce!

z pozice velitele družstva se přesu-
nul na pozici velitele jednotky ppor. 
ing. petr šíbl, přičemž Jiří Guziur 
jednotku ani sbor neopustil a  pouze 
si s  Petrem vyměnili posty. Petr Šíbl 
je příslušník hasičského záchran-
ného sboru (HZS), hasič z  povolání, 
profesionální hasič. U  HZS již svou 
pílí a schopnostmi dosáhnul určitého 
kariérního růstu, pravidelně napří-
klad také školívá dobrovolné jednotky 
a lze u něj předpokládat, že naváže na 
Jiřího Guziura st. a  posune Jpo obce 
Krásná zase kamsi dále. vize mu ne-
chybí a nezbývá, než mu popřát, aby 
se mu v jeho činění dařilo. 

Antonín Tulach, starosta

haSiči radí: páleNí S rozUmem!

milí KráSňaNé 
a přátelé KráSNé, 
Už chodíte 
„v KráSeNSKém“? 

Především návštěvníci pro-
běhlých společenských akcí 
si mohli povšimnout, že se 
nám na přelomu roku podařilo 
k nákrčníkům, taškám a pro-
piskám, které jste do domác-
ností dostali s vydáním nového 
obecního loga na jaře loňského 
roku, přidat další várku před-
mětů, které zdobí nový sym-
bol obce. Nově si tedy na oÚ 
Krásná či na některých obec-
ních akcích můžete zakoupit 
také krásenský hrnek nebo 
dámskou či pánskou mikinu.

Velkou radost máme také 
z, dle našeho názoru, vyve-
dených polštářků, které však 
byly vyrobeny v  limitované 
edici a  z  většiny Mikulášem 
zakomponovány do balíčků 
pro děti v  obci. Zmiňme zá-
věrem rovněž stejně použitou 
„první krásenskou omalo-
vánku“, již vyplňují nádherné 
ručně kreslené obrázky obec-
ních budov a  prvků doplně-
ných vždy o nějakého zástupce 
naší místní fauny, které po-
cházejí z  ruky místní autorky 
Barbory Šebestové.

Antonín Tulach, starosta
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děKUJeme vám za podporU  
tříKrálové SbírKy!

„my tři králové jdeme k vám, štěstí 
zdraví vinšujeme vám.“ Tato známá 
melodie rozeznívá na začátku ledna 
domácnosti mnoha z nás. Děje se tak 
díky Tříkrálové sbírce, největší sbír-
kové akci v České republice, kterou na 
Frýdeckomístecku organizuje Chari-
ta Frýdek-Místek, a  to ve spolupráci 
s obcemi, farnostmi a dalšími organi-
zacemi a jednotlivci. 

V minulém roce nepřála situace ko-
ledníkům, kteří kvůli koronavirovým 
opatřením nemohli vyrazit do ulic. 
Tříkrálová sbírka tak byla přesunuta 
do online prostoru. Tato novinka mi-
nulého roku zůstala zachována i letos, 
avšak tradice tříkrálové koledy byla 
opět navrácena. Ve svých domácnos-
tech jste se tak znovu mohli setkat 
s  charitními tříkrálovými koledníky, 
kteří nám dům od domu roznáše-
li Tříkrálové požehnání.  S  koledníky 
jsme se letos rozloučili třetí ledno-
vou neděli, tj. 16. 1. 2022, kdy tímto 
dnem skončilo putování tří králů po 
obcích, vesničkách a  městech Frý-
deckomístecka i celé České republiky. 
Pomyslnou štafetu po statečných ko-
lednících, které od koledování neod-
radila ani nepřízeň počasí, převzali 
pracovníci Charity Frýdek-Místek. Ti 
se vydali vstříc dobrodružství plné-
ho rozpečeťování a  počítání obsahu 

pokladniček. Přestože koledníky již 
ve svých domácnostech nezastihne-
te, tříkrálová sbírka ve své online 
formě na webových stránkách www.
trikralovasbirka.cz běží až do konce 
měsíce dubna.díky pomoci a štědros-
ti vás všech se letos podařilo v  obci 
Krásná vybrat krásných 35 779 korun. 
V  rámci celé Charity Frýdek-Místek 
to bylo 2 277 306 korun v pokladnič-
kách a 79 811 korun bezhotovostními 
příspěvky. Část sbírky, která přináleží 
Charitě Frýdek-Místek, použijeme na 
opravy a úpravy v pobytových zaříze-
ních, dále na volnočasové a vzdělávací 
aktivity pro děti a mládež, stejně jako 
na terénní služby pro nemocné a  lidi 
s omezenou soběstačností a na vybu-
dování tréninkového bytu pro osoby 
s duševním onemocněním.

Srdečně děkujeme všem kolední-
kům, kteří v této nejednoduché době 
vyrazili a  samozřejmě všem, kdo do 
pokladniček přispěli. děkujeme, že 
nám pomáháte naplňovat naše motto 
„…s námi nejste sami…“; my s vámi 
sami nejsme.

KráSNá v rámci Sopm podpořila NáKUp mobilNí váhy pro pčr 
pro vážeNí přetížeNých NáKladNích aUt 
(včetNě NávěSů Se dřevem) pošKozUJících KomUNiKace Na frýdecKo-míStecKU

dopravNí SitUace v beSKydech 

Po svém nástupu 
do funkce senátor-
ky se snažím dostát 
svému slibu a věnuji 
se podnětům, které 
dostávám od staros-
tek a  starostů regi-
onu. Abych získala 
větší přehled o  po-

třebách obcí, zúčastnila jsem se schůzí 
všech frýdecko-místeckých mikro-
regionů. Největší nedostatky spatřují 
zástupci obcí zejména v  oblasti do-
pravy. Z tohoto důvodu se dopravními 
problémy, které naše obce zatěžují, již 
více než rok průběžně zabývám. 

Shodli jsme se, že společným pro-
blémem celého regionu je mimo jiné 

poškozování komunikací přetíženou 
nákladní dopravou. V  této věci proto 
iniciujeme nákup mobilní váhy pro 
kontrolní vážení Policií ČR, která bude 
využívána pouze v obcích okresu Frý-
dek-Místek. Efektivitu nákupu váhy 
nyní zvyšuje i nedávná změna zákona 
číslo 13/1997 o  pozemních komuni-
kacích, která zavedla zvýšené pokuty 
v případě, že řidič neuposlechne výzvu 
policisty podrobit vozidlo nízkorych-
lostnímu kontrolnímu vážení. Pokuta 
v příkazním řízení se od 1. ledna 2022 
zvýšila ze 40 až na 100.000,-Kč.

 S obcemi, které lemují dálnici D56 
od Ostravy do Frýdku-Místku, řešíme 
možnost zrušení dálničního poplatku 
v úseku mezi exity 40–52. Povinnost 
dálniční známky svádí mnohé řidi-

če využívat průjezd přes okolní obce. 
Avizované zdražení dálniční znám-
ky situaci zřejmě ještě zhorší. Úlevu 
od zbytečného průjezdu vozidel do 
3,5 tuny by obcím jistě přinesla mož-
nost využívat úsek D56 jako svůj při-
rozený bezplatný obchvat. Za tímto 
účelem jednáme s Ministerstvem do-
pravy o udělení výjimky ze zpoplatně-
ní daného úseku dálnice. 

Nejaktuálnějším projektem v  ob-
lasti dopravy je úsilí o celoroční zákaz 
vjezdu tranzitní kamionové dopravy 
do chráněné krajinné oblasti beskydy. 

Celý článek najdete v Aktualitách na 
našem webu www.obec-krasna.cz

Vděk za prostředky vybrané na Mohelni-
ci patří koledníkům Marušce Krauzovičové, 
Kájovi Krauzovičovi, Davidovi Kačmaříkovi, 
Marušce Guziurové ml. a Jiřímu Guziurovi st., 
o výtěžek na Dolní Krásné se zasloužili koled-
níci Vítek Hrubiš, Markéta Hrubišová, Justýna 
Hrubišová, Antonín Loriš a Šimon Jurga.

Informuje Helena Pešatová, senátorka 
pro Frýdecko-Místecko

Informace obecního úřadu  |  číslo: 1/2022
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v adámKově vile Stále živo: váNoce, Nový roK, valeNtýN 
Všechny Vás zdravíme z Adámkové vily!

Vánoční atmosféra byla úžasná, 
mnoho stromečků a  světýlek nám 
svítilo v  celé Adámkové vile, bylo to 
moc krásné a všem se to velice líbilo. 
moc děkujeme chatě prašivá za ven-
kovní vánoční stromeček.

občerstvení na odpolední rozdá-
vání dárečků s  posezením a  večerní 
posezení zaměstnanců nám zajisti-
la chata Kotař v  rámci Ježíškových 
vnoučat pro všechny klienty a  za-
městnance. Jako dáreček jsme do-
stali výborný srnčí guláš, po kterém 
se všichni jen olizovali – nic nezbylo. 
Velice děkujeme p. Lucii za úžasný 
nápad, který všechny potěšil.

rodinám, co nám poslaly krásné 
dárečky, vyrábíme děkovná přáníčka, 
která posíláme rodinám, které se po-
dílely na překvapení pro naše klienty 
a nejbližší.

Slavili jsme nový rok, dvoje naro-
zeniny a  Svatého valentýna plného 
srdíček a lásky k našim klientům.

Děkujeme za podporu a  těšíme 
se na Vás. Koncem června plánuje-
me den otevřených dveří, tak snad 
se nám konečně vydaří a budete nás 
moci navštívit.

S pozdravem 

Lenka Janečková, ředitelka

domov se zvláštním režimem (dzr) adámkova vila je pod 
koordinací starosty obce Krásná systematicky finančně 
podporován ze strany sedmi obcí ze Sdružení obcí po-
vodí morávky (Sopm), a  to Krásné, raškovic, morávky, 
pražma, dobratic, Nošovic a vyšních lhot. Nově je v roce 
2022 těmito obcemi podporována i relativně nová sociální 
služba osobní asistence, tj. terénní služba působící přímo 
v domácnostech.

osobní asistence působí až na výjimky jen na územích 
podporujících obcí a rovněž v případě DZR je myšlenka ta-
ková, že jednou by měla být jeho kapacita plně vytížena jen 
klienty z těchto obcí. prozatím se dzr bez klientů z „pře-
spolních“ obcí a měst neobejde, díky podpoře uvedených 
obcí Sopm máme však nyní v tomto okruhu zajištěno, že 
naši občané mají přednostní právo pro přijetí do domova, 
před potřebnými z ostatních vesnic.
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zaStUpitelé iNformUJí

vybíráme z USNeSeNí zaStUpitelStva obce KráSNá
a řešeNé přibližUJeme zKráceNoU a SrozUmitelNoU formoU

zaSedáNí 13.12.2021

•	 Zastupitelstvo	obce	Krásná	(ZOK)	schválilo	rozpo-
čet obce Krásná na rok 2022 (více v samostatném 
příspěvku dále).

•	 ZOK	vzalo	na	vědomí	vývoj	realizace	projektu	„VÝ-
Stavba  chodNíKU v  čáSti obce KráSNá, K.Ú. 
KráSNá pod lySoU horoU“, kdy po provedení 
kamerových zkoušek byla konstatována nutnost vý-
měny stávajícího zatrubnění ve dvou úsecích, kde 
původně bylo projektováno pouze povrchové polo-
žení tělesa chodníku. Uvedené si vyžádá prodloužení 
termínu realizace díla o 30 dní a vícepráce v celkové 
výši okolo 405 tis. Kč bez dph, s dph 490 tis. Kč.

•	 zoK schválilo uzavření dodatku č.1 ke Smlouvě 
o dílo ze dne 23.4.2021, jenž stanovil výše uvedené.

•	 ZOK	 schválilo	 Obecně	 závaznou	 vyhlášku	 obce	
Krásná č. 3/2021, o  stanovení obecního systému 
odpadového hospodářství (web www.obec-krasna.
cz: OZV viz sekce Obecně závazné vyhlášky, systém 
podrobně viz sekce Odpadové hospodářství).

•	 ZOK	schválilo	Ceník	a pravidla	pro	nakládání	s ko-
munálním odpadem vznikajícím na území obce při 
činnosti právnických a podnikajících fyzických osob 
(viz sekce Odpadové hospodářství obecního webu).

•	 ZOK	 schválilo	 Obecně	 závaznou	 vyhlášku	 obce	
Krásná č. 4/2021, o  místním poplatku za obec-
ní systém odpadového hospodářství (viz začátek 
zpravodaje či sekce odpadové hospodářství webu, 
podrobněji v samostatném příspěvku dále).

•	 ZOK	 schválilo	 Dodatek	 č.	 2	 ke	 Smlouvě	 o  pachtu	
a  provozování vodovodních řadů v  majetku obce, 
který byl uzavírán zejména v souvislosti s převze-
tím nové větve vodovodu vybudované soukromým 
investorem v obci Raškovice.

•	 zoK schválilo čtyři kupní smlouvy pro majetkové 
narovnání většiny pozemků pod obecní místní ko-
munikací 12c pod farmou Krásná na dolní Krásné, 
kdy po jejich uzavření a zápisu do katastru nemo-
vitostí nabude parcel o  celkové rozloze 1188 m2 
v hodnotě přes 184 tis. Kč.

•	 ZOK	 schválilo	podporu	 ve	 výši	92	 tis.	Kč	ke	 spo-
lukrytí tzv. oprávněné provozní ztráty sociální 
služby adámkova vila, domov se zvláštním reži-
mem, z.ú., kdy uvedená částka se odráží od systé-
mu podpory sedmi spolupracujících obcí z řad obcí 
Sopm (50 tis. Kč za záruku přednostního přijetí 
klientů a  zbylá část na základě skutečně obsaze-
ných lůžek v měsících roku 2021)

•	 ZOK	 schválilo	 podporu	 ve	 výši	 35	 tis.	Kč	 ke	 spo-
lukrytí tzv. oprávněné provozní ztráty sociální 
služby adámkova vila, osobní asistence, z.ú., která 
v rámci systému podpory spolupracujících obcí za-
jišťuje pro Krásnou dostupnost terénní péče přímo 
v domácnostech občanů, kteří ji potřebují.

•	 ZOK	schválilo	Strategický	plán	rozvoje	obce	Krásná	
2021-2025 (viz webová sekce Strategické a komu-
nitní plány).

•	 ZOK	schválilo	podání	žádosti	o dotaci	na	projekt	
rekonstrukce a přestavba obecního úřadu Krás-
ná, a  to v  rámci výzvy ministerstva pro místní 
rozvoj čr.

•	 ZOK	schválilo	aktualizovanou	Směrnici	pro	posky-
tování zaměstnaneckých benefitů s  účinností od 
1. 1. 2022.

•	 ZOK	schválilo	řádné	členství	obce	Krásná	v Dobro-
volném svazku obcí Region Slezská brána od roku 
2022.

•	 ZOK	vzalo	na	vědomí	zápisy	Kontrolního	a Finanč-
ního výboru.

•	 ZOK	 schválilo	 jednoroční	mimořádné	 odměny	 pro	
předsedkyni Finančního výboru, členky Finanční-
ho výboru a  Výboru pro kulturu a  sport, starostu 
a místostarostu obce (podrobnosti v Zápise ze za-
sedání, který je přístupný k nahlédnutí na OÚ Krás-
ná).

zaSedáNí 9.3.2022

•	 zoK schválilo plán financování obnovy vodovodů 
pro období 2022-2031, kdy podle platné legislativy 
musí každý vlastník vodovodu každoročně odklá-
dat prostředky na jeho budoucí obnovu. Na základě 
parametrů (délka, stáří, technický stav, atp.) části 
vodovodních řadů na Krásné, v raškovicích a v Ja-
novicích, které jsou v majetku naší obce, musí být 
každý rok do fondu na obnovu vodovodů „přisypá-
na“ nemalá částka 400 tis. Kč.

•	 ZOK	vzalo	na	vědomí,	že	jako	každý	rok	byla	na	zá-
kladě inventur obecního majetku v lednu 2022 vy-
řazena ta jeho část, která již byla stará, poškozená, 
nefunkční, zničená, atp. Celková účetní hodnota 
vyřazených věcí činí necelých 128 tis. Kč.

•	 ZOK	 schválilo	 Sazebník	 úhrad	 za	 poskytování	 in-
formací podle zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném 
přístupu k informacím. 

Mgr. Antonín Tulach, starosta 

 Informace obecního úřadu / Zastupitelé informují  |  číslo: 1/2022
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revitalizace malé vodNí Nádrže ve fiNále
v závěru loňského roku se podaři-

lo úspěšně dokončit revitalizaci malé 
vodní nádrže – tzv. Kačoku. Začátek 
stavebních prací byl podmíněn ukon-
čeným vývojem chráněných obojživel-

níků. Chladný ráz dubnového počasí 
však posunul začátek rozmnožování 
žab, takže jejich celkový vývoj byl del-
ší, než obvykle bývá.  Díky tomu moh-
la být stavba zahájena až v srpnu mís-

to původně plánovaného 
července. Pak již probíhalo 
vše podle harmonogramu. 
dílo bylo dokončeno v po-
lovině listopadu. Na jaro 
tohoto roku bylo přesunu-
to osetí břehů, které v  té 
době již nemělo význam 
realizovat. v  nedávných 
dnech bylo možné na vod-

ní hladině opět pozorovat čilý žabí rej, 
který jste si mohli užít i díky novým 
dřevěným lavičkám a molu. Místo po 
bývalé chatce zůstane prozatím neob-
sazeno. Během letošního roku bychom 
rádi našli shodu mezi občany na účelu, 
kterému by toto místo mělo v budouc-
nu sloužit. původní očekávaná cena 
díla 2,8 mil. Kč musela být z důvodu 
většího objemu sedimentu v  nádrži 
navýšena na 3,4 mil. Kč, z toho však 
1,6 mil. Kč pokryjí dotace z operační-
ho programu životní prostředí.

Ing. Jiří Stýskal, místostarosta

změNy ve výši poplatKů za odpady
Na základě legislativních změn 

platných od roku 2021 schválilo dne 
13.12.2021 Zastupitelstvo obce Krásná 
Obecně závaznou vyhlášku obce Krásná 
č. 4/2021 o místním poplatku za obec-
ní systém odpadového hospodářství. ta 
mimo jiné stanoví základní sazbu po-
platku ve výši 500,- Kč, a to jak pro fy-
zickou osobu přihlášenou v obci, tak pro 
vlastníka nemovité věci zahrnující byt, 
rodinný dům nebo stavbu pro rodinnou 
rekreaci, ve které není přihlášená žádná 
fyzická osoba.

do roku 2021 byla základní sazba 
poplatku 750,- Kč, přičemž občanům 
obce byla na rozdíl od vlastníků chat 
a chalup stanovena úleva ve výši 500,- 
Kč, což vedlo k  reálné výši poplatku 
250,- Kč. Judikáty soudů v posledních 
letech však, nepochopitelně, pokládají 
úlevy nastavené na základě přihlášení 
k  trvalému pobytu za diskriminační 
vůči ostatním plátcům a  na jejich zá-
kladě již nevydá ministerstvo vnitra 
čr potřebné kladné právní posouzení 
k  obecním vyhláškám takovéto úlevy 
zahrnujícím.

Jinými slovy, nebyla jiná možnost, 
než poplatek pro rok 2022 pro obě sku-
piny sjednotit. Po nejrůznějších kalku-
lacích a dlouhých úvahách a diskuzích 
bylo nakonec přistoupeno k  variantě 
nastavení jednotné sazby 500,- Kč pro 
všechny poplatníky.

Jak vedení obce pravidelně informu-
je prostřednictvím obecních informač-
ních kanálů, nutno dodat, že vzhledem 
k již zmíněným změnám v legislativě, 
které nastavují pro následující roky 
tvrdé cíle v  omezení skládkování, do-
chází od roku 2021 a  bude postupně 

docházet i v následujících letech k ra-
zantnímu navyšování tzv. skládkov-
ného (poplatky obcí a  jiných subjektů 
svozovým firmám za ukládání netří-
děných odpadů na skládce), jenž činí 
podstatnou část výdajů obcí v celkovém 
systému nakládání s  odpady. ve spo-
jení s  bilancí financování této oblasti 
u nás na Krásné, kdy v minulých letech 
výdaje vždy značně překračovaly pří-
jmy (nejmenší schodek v roce 2015 ve 
výši 74 765,- Kč, nejvyšší v roce 2014 
ve výši 416 755,- Kč, průměrně za ob-
dobí let 2014-2020 ve výši 241 293,- Kč 
ročně; podrobně viz Krásenská poš-
ta 3/2021 z  22.6.2021), nelze bohužel 
do budoucna neuvažovat další zvyšo-
vání poplatků za odpady. Ve srovnání 
s  okolními obcemi jsou ty krásenské 
i po letošním zvýšení stále na nižší hra-
nici částek zjištěných v průzkumu.

Na straně dalších příjmů pak obec 
připravuje například i lepší podchycení 
třetí skupiny přispěvatelů do systému 
odpadového hospodářství, podnikatel-
ských subjektů, kdy v tomto ohledu by 
měl být rok 2022 rovněž klíčovým.

Závěrem ještě nutno dodat, že vše je 
do značné míry v rukou nás všech v tom 
smyslu, zda se nám budou stále černé 
nádoby na směsný komunální odpad 
plnit vším, co do nich nepatří, přede-
vším velkoobjemným odpadem, ale 
třeba i  bioodpadem. Náměty, jak lépe 
třídit, jsou včetně zajímavých a pouč-
ných videí zahrnuty na krásenských 
webových stránkách v sekci odpadové 
hospodářství: https://www.obec-kras-
na.cz/obecni-urad/odpadove-hospo-
darstvi/ 

Mgr. Antonín Tulach, starosta

ochraNa 
SportovNího 
areálU U oÚ  
od podmáčeNí  
- realizace 

V  minulosti jsme Vás 
informovali o  záměru vy-
budovat malou tůňku nad 
obecním úřadem. v  loň-
ském roce se podařila zre-
alizovat první etapa, která 
zahrnovala zemní práce 
a  umístění pařezů do vod-
ního prostředí. ty by měly 
poskytovat ochranu vodním 
živočichům, kteří by zde 
mohli najít svůj nový život-
ní prostor. V  letošním roce 
je v plánu úprava okolí tůň-
ky a jeho doplnění o vhodné 
prvky pro odpočinek a  re-
laxaci. rádi bychom touto 
cestou poděkovali    mgr. 
tomáši myslikovjanovi, 
zaměstnanci Správy chKo 
beskydy, za zajištění dotač-
ní finanční podpory.

Ing. Jiří Stýskal, místostarosta
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po roce SNažeNí a vyJedNáváNí Se podařilo UmíStěNí záKazU 
zaStaveNí do NebezpečNé zatáčKy Na papežově!

papežov je bohužel místem, kde 
zejména v zimě často vzniká doprav-
ní špunt. Spousta turistů chce vyrazit 
na Lysou horu právě odtud a když jsou 
zdejší nevelké parkovací kapacity vy-
čerpány, neváhají nezodpovědní řidiči 
vozidlo odstavit na divoko kamkoliv, 
kde jim to ještě přijde „v pohodě“. do-
chází však k řetězové reakci a nezřídka 
pak následně k situacím, kdy boky ces-
ty jsou v  některých místech zaplněny 
auty tak, že uprostřed mezi nimi nezů-
stane dostatečný prostor pro dva jízd-

ní pruhy, a  to pak značně komplikuje 
průjezdy autobusů, znemožňuje sil-
niční údržbu, o případném zásahu slo-
žek IZS raději ani neuvažovat. Přitom 
nedaleká parkoviště na Zlatníku jsou 
mnohdy zaplněna třeba jen z poloviny.

Nejnebezpečnější situace v  této lo-
kalitě vznikala ve dvojité zatáčce za 
odbočkou na Lysou horu. Prvních pár 
aut ještě parkovalo mimo komunikaci, 
nicméně další už čím dál tím víc za-
sahovala do jízdního pruhu, a  to před 
ostrou levotočivou částí zatáčky, ne-
li v ní. vyvstalo nespočet situací, kdy 
obyvatelé vyšní mohelnice byli takto 
nuceni vyjet do protisměru, načež se 
proti nim objevil autobus nebo pluh.

turistická krize začátkem loňské-
ho roku vzbudila aktivitu policie, která 
se po konzultacích s obcí zasadila o to, 
aby byla prodloužena svodidla a hned 

za ně na začátek úseku využívaného 
k  problémovému parkování stanoven 
začátek úseku se zákazem zastave-
ní. instalace před zimou se nestihla 
z toho důvodu, že odbor dopravy ma-
gistrátu města frýdku-místku napo-
prvé na podzim vyhověl návrhům pčr 
jen z  části. to bylo připomínkováno 
jak vedením naší obce, tak především 
policejními dopravními inženýry, 
a nakonec se začátkem tohoto roku na 
základě druhého doplněného rozhod-
nutí magistrátu pustila Správa silnic 
MSK do instalace zákazových doprav-
ních značek.

děkujeme tímto dopravnímu in-
spektorátu pčr f-m  za aktivitu vy-
naloženou v  průběhu loňského roku, 
jenž vedla k tomuto cíli!

Mgr. Antonín Tulach,  
starosta

baNNery z dílNy chKo beSKydy: bez repreSe Se to NeobeJde, 
preveNce Je všaK taKé NepoStradatelNá

Český člověk většinou rád obchází 
pravidla. Bez represe ve formě pokut 
u  nás výchova turistů – řidičů patr-
ně nemá šanci, nicméně stejně tak je 
potřeba nabízet těm slušnějším, třeba 
jen neznalým, pomocnou ruku. ruku 
(i) na srdce! Kolik z nás zná dostateč-
ně obecná ustanovení zákona o  pro-
vozu na pozemních komunikacích? 
Kolik z  nás ví z  hlavy, kde jsou hra-
nice chKo beskydy a  co říká zákon 
o ochraně přírody o parkování v chrá-
něných územích? Jistě, vše si lze dnes 
nalézt na internetu, nicméně když se 
výletník připravuje do hor, zajímá se 
spíše kudy půjde nahoru, kudy dolů 
a kde se může občerstvit. Nenechá-li to 
náhodě, zjišťuje, kde zaparkuje. No a je 
smutné, když nenajde adekvátní infor-
mace, protože prostě nikde nejsou.

cesta k tomu, aby se i u nás řidiči 
v přírodě uměli chovat, musí být mo-
zaika složená z  nejrůznějších dílků. 
Jedním z  nich, tím nerepresivním, 
jsou i bannery na téma parkování na-
vržené a  vytvořené na základě zadání 

Správy CHKO Beskydy. Ty informují 
o  tom, že se člověk nachází v  CHKO, 
a zlehka důvtipně upozorňují na to, že 
si zde s autem hold nemůže dělat, co 
se mu zlíbí.

Správa CHKOB obci věnovala je-
den vítací banner a  poskytla grafiku 
k výrobě dalších. Dali jsme hlavy do-
hromady a přidali na ně krom obecní-
ho znaku také jeden odkaz. Iniciativa 
vytvořit jediný komplexní web k par-
kování v  Beskydech je teprve v  plen-
kách, ale na stránkách „po medvědích 
tlapkách“ je díky navázání spolupráce 
spolku beskydhost s  obcemi od loň-
ského roku sekce, která poskytuje 

souhrnné informace o  možnostech 
parkování v  okolí lysé hory. a  prá-
vě odkazem na podsekci věnovanou 
Krásné jsme nechali bannery od chKo 
doplnit, a to i ve formě Qr kódu.

Než se do budoucna vyvinou naše 
dlouhodobé snahy o  naprojektování 
a  instalaci nějakého sofistikovanější-
ho parkovacího informačního systému, 
věříme, že řada bannerů umístěných 
na vytipovaných místech v mohelnic-
kém údolí může být turistům přece jen 
dočasným vodítkem. a při troše štěstí, 
možná i výchovným poradcem.

Mgr. Antonín Tulach, starosta

Zastupitelé informují  |  číslo: 1/2022
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protizáplavová StUdie Na toKU KozlaNKa
Kozlanka je malý pravostranný 

přítok řeky Mohelnice pramenící vy-
soko v  lesích nad obecním úřadem. 
Teče pod chatovištěm kolem obecního 
areálu, protéká nádrží Kačok a na své 
cestě míjí rovněž restauraci Rekreant 
a  hasičskou zbrojnici. během roku 
v něm moc vody nenajdete, za to při 
vydatných deštích se z Kozlanky stá-
vá nebezpečný živel. Pamětníci si jistě 
vzpomenou na škody, které měla na 
svědomí povodeň v roce 1997 nejen na 
obecním úřadu, ale i na ostatních ne-
movitostech podél toku.

Abychom v  budoucnu zabráni-
li dalším škodám, rozhodli jsme vy-
hotovit protizáplavovou studii. Ta si 
kladla za cíl stanovit rozliv Kozlanky 
na základě hydrologického modelu 
a na jeho základě navrhnout pro da-
nou lokalitu protipovodňová opatře-
ní tak, aby došlo ke snížení povodňo-
vého ohrožení.

Výstupy ze studie byly na konci 
minulého roku konzultovány na pra-
covní schůzce se správcem toku (Lesy 
ČR, s.p.), Správou CHKO Beskydy 

a  s  vlastníky nemovitostí, dotčených 
případnými rozlivy Kozlanky.

výsledkem studie je návrh sedmi 
opatření, která se budeme snažit do 
budoucna naprojektovat a  realizovat. 
Proces to bohužel nebude jednodu-
chý, v cestě stojí především bariéry ve 
formě vlastníků pozemků umocněné 
finanční náročností mnohých z opat-
ření.

Ing. Jiří Stýskal,  
místostarosta

míStNí KNihovNa mohelNice: 
obNova KNižNího foNdU a co Nepatří do 
KNihobUdKy!

Hezké jaro, přeji všem přátelům knih. Věřím, že si nejdete 
chvilku času ke zpomalení životního trysku a k zalistování 
v dobré knize. Uplynul už nějaký čas od Vánoc a myslím si, 
že už budete mít přečteno všechno, co vám Ježíšek uložil 
pod stromeček.

právě proto jsme zase objednali knihy na doplnění regálů 
v knihovně. Zásilku očekávám každým dnem a až přijdou, 
rychle je obalím, zanesu do systému, aby byly co nejdřív při-
praveny pro Vás, čtenáře. Vybírali jsme je podle nejlepšího 
vědomí a věřím, že se budou líbit.

V  knihobudce se knížky pěkně točí, ale stále častěji se 
stává, že si ji nějaká náboženská sekta vybrala pro ukládá-
ní svých tiskovin. Na toto není knihobudka určena, a  tak 
když tyto materiály objevím, vyhazuji je do kontejneru. Toto 
opravdu do knihobudky nepatří. 
Těším se na Vaši návštěvu.  Váš knihovník

míStNí KNihovNy

on-line katalog nabídky krásenských knihoven:
https://fmi.tritius.cz/library/krasna/
(vyberte si tituly k zapůjčení z pohodlí Vašeho domova 
a poté si je v knihovně vyzvedněte)

otevírací doba:
místní knihovna dolní Krásná:

každou pracovní středu
od 16:00 do 18:00 hod.

každou sobotu
od 9:00 do 11:00 hod.

místní knihovna mohelnice:

každý pracovní pátek
od 15:30 do 18:00 hod.

Webové stránky:

https://knihovny-obce-krasna.webnode.cz
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míStNí KNihovNa dolNí KráSNá: KNihovNU Navštívily děti 
z mš rašKovice a i zde Se obohacoval KNižNí foNd..
Návštěva dětí z  mš rašKovice 
v KNihovNě

měsíc březen byl „měsícem čtená-
řů“. proto u  této příležitosti zavíta-
li malí kamarádi ze třídy „včeliček“ 
z mš raškovice s paní učitelkami na 
návštěvu knihovny na dolní Krásné. 
Vždyť do MŠ z této knihovny nosí paní 
učitelka krásné pohádky, které si rády 
prohlížejí a poslouchají při odpočívá-
ní. Ale jak to v  knihovně a  na Krás-
né vypadá, mnohé netušily, a  proto 
se přijely podívat. ihned při příjezdu 
je zaujalo dětské hřiště a s radostí si 
zaběhaly na „velkém“ hřišti. poté se 
vydaly do prostor knihovny na be-
sedu o  knihách. díky počítačovému 
vybavení knihovny zhlédly z  pořadu 

„Kostičky“ vyprávění „Knížka“.  Do-
zvěděly se, jak kniha vzniká, kdo ji 
píše, ilustruje, kde se knihy nakupují, 
jak se s nimi správně zachází a další 
zajímavosti. Poté si v knihovně vybí-
raly a prohlížely různé knihy, ať už le-
porela, encyklopedie, knihy o  zvířát-
kách, o přírodě. Měly z  čeho vybírat, 
jelikož v současné době knihovna za-
jistila spoustu nových dětských knih 
z regionálního fondu. dokonce v po-
lici objevily i stolní hru „z pohádky do 
pohádky“.

Samozřejmě je čekal i  pohádko-
vý úkol, kde musely hledat správnou 
odpověď ke známým klasickým po-
hádkám. Přesvědčily paní učitelky, že 
pohádky dobře znají.

Jelikož mají ze školky oblíbenou 
knihu „o  pejskovi a  kočičce“, tak si 
vyslechly příběh „Jak slavili veliko-
noce“. Po odchodu z knihovny si ješ-
tě užily radovánky na dětském hřišti. 
Některé děti ze školky jsou čtenáři 
knihovny na Dolní Krásné. A ty, které 
byly u nás poprvé, určitě jak pojedou 
s  rodiči kolem, budou vzpomínat na 
„Den v  knihovně“. Možná si někte-
ré děti přijdou vybrat nějakou knihu 
a stanou se čtenáři. 

NoviNKy v KNižNím foNdU

Opět jsme rozšířili nabídku kniž-
ního fondu nákupem nových knih, 
a to nejen pro dospělé, ale i pro děti. 
dospělí čtenáři si tak mohou vypůj-
čit napínavou kriminálku od Michae-
ly Klevisové Sněžný měsíc, historický 
detektivní příběh morový testament 
od Vlastimila Vondrušky, romány 
Slzy a smích, rozbité štěstí a zrcadlo 
od Táni Keleové-Vasilkové, povídá-
ní o  cestování prázdniny v  česku od 
Ladislava Zibury a pro milovníky Lysé 

hory průvodce fenomén lysá hora od 
Pavly Zemaníkové. pro děti v knihov-
ně čeká další pohádka o skřítku me-
dovníčkovi, povídání o pejskovi a ko-
čičce nebo fantasy příběh Sliz.

Také byla obměněna nabídka knih 
pro dospělé i děti, které máme zapůj-
čeny z  výměnných knihovních fondů 
pořízených z  prostředků Moravsko-
slezského kraje.

Těším se na vaši návštěvu. 

Vaše knihovnice

Zastupitelé informují / Místní knihovny |  číslo: 1/2022



14

KUltUra a Sport

oKéNKo KroNiKáře:  KNihy „haJNí a háJeNKy beSKyd“ zaplavily moravU

myslivecké hala-
li zaznělo 11. prosince 
v  15 hodin ve vestibulu 
obecního úřadu na čela-
denském náměstí. Křest 
knihy Hajní a  hájenky 
Beskyd tak zahájil mistr 
lesní výroby Jan Kavka 
z Biskupských lesů Ost-
ravice (na snímcích Pe-
tra Pazdírka). O  knihu, 
kterou vydal Okrašlo-
vací spolek Rozhledna 
v  Čeladné, autorů pe-

tra andrleho a  oldřicha boháče, byl 
již v  tento den nebývale velký zájem. 
během dvou hodin se prodalo všech 
75 výtisků, jež byly k dispozici. 

   Knihu mimo jiné postupně pokřti-
li Pavol Lukša, starosta obce Čeladná, 
ing. Jiří Silvestr, někdejší oblastní 
ředitel lčr, Vilém Krulikovský, laš-
ský král, Ing. Libor Konvičný, ředitel 
Biskupských lesů, a Ing. Pavla Zema-
níková, spolupracovnice obou autorů.

Křest knihy ukončil tradičně lašský 
král viluš i. i  s  lašskou princeznou. 
S  dcerou totiž zapěli „lašskou hym-
nu“, neboli hymnu Lachů.

A tak se kniha rozlétla do světa. Ze-
jména tedy na všechna možná místa 
Moravy. Mnoho lidí má totiž v rodin-
né historii nějakého lesníka, myslivce 
nebo hajného. Dostáváme k objednáv-
kám na zaslání knihy desítky dopisů. 
Například paní Lenka Broncová nám 
napsala: Jako děti jsme prožily krásné 

prázdniny na hájence v Čeladné.  Můj otec 
docent Kostroň přednášel myslivost a jeho 
student Jura Dětský ho na hájenku pozval. 
Patřila snad jeho babičce? Ještě si pama-
tuji, že jeho dědu zastřelili pytláci. Byli 
jsme tam v šedesátých letech… A mnoho 
dalších dopisů a vzpomínek.

Ta doslova, jak píšeme v  titulku, 
„zaplavila celou Moravu“. Pomohla 
nám v  tom i  velkorysá podpora obcí 
čeladná, pstruží, Krásná, moráv-
ka a  trojanovice, kniha se prodává 
i  v  Beskydském rehabilitačním cent-
ru v Čeladné, rozšiřuje ji i náš tradiční 
podporovatel Nadace Landek z  Ost-
ravy a  na odbyt jde i  v  Informačním 
centru na čeladenském náměstí. Taky 
je k dostání na obecních úřadech jme-
novaných obcí. A naši spolupracovníci 
nám denně pomáhají vozit balíky knih 
na čeladenskou poštu. Celkově podpo-
ra obce Čeladné, pokud jde o naše ak-
tivity, je více než velkorysá. 

A na závěr snad ještě poslední po-
známka: Lidé se rádi vracejí k životům 
svých předků. Nelze říci, že všichni 
naši předkové byli hajní. rozhodně 
však všichni jsme měli a máme s le-
sem něco společného. třeba tu dře-
věnou kolébku, v  níž naše dědečky 
(když byli ještě malí) jejich maminky 
uspávaly. 

Oldřich Boháč



15

Kultura a sport  |  číslo: 1/2022

JaK Se z váNočNího JarmarKU rázem Stalo  
„poUhé“ rozSvěceNí váNočNího StromU

měl to být vánoční jarmark, který 
měl za hudební produkce vyvrcholit 
rozsvícením vánočního stromu. de-
sítky hodin zdobení budovy oÚ, or-
ganizace prodejkyň, příprav progra-
mu atd., atd. Začátkem onoho týdne 
však vyšlo vládní nařízení s  omeze-
ním koncertů a  vystoupení. v  pátek 
odpoledne jsme za divokého počasí 
strávili dvě hodiny v areálu oÚ a vše-
možně si lámali hlavu, jak nedělní 
akci „osekat“ tak, abychom naříze-
ním vyhověli. Jednu kapelu jsme zru-
šili úplně a venkovní prostor namys-
leli tak, aby byl od jarmarku oddělen 
prostor před druhou kapelou, kam 
by mohli jen očkovaní nebo případně 
omezený počet neočkovaných. Vše se 
mělo přesunout ven, pryč z vnitřních 
prostor, byly domluvené venkovní 
stánky pro prodejkyně, varianty roz-
místění pro případy „bude foukat“, 
„nebude foukat“. a  pak přišel šok! 
vláda zakázala vánoční trhy a  jar-
marky 

Nejdříve jsme akci zrušili, nic-
méně všem to samozřejmě bylo líto, 
o  hodinách a  hodinách příprav vni-
več už znovu radši nemluvě. v sobotu 
ráno se rozjely interní komunikační 
kanály na plné obrátky! Kulturní vý-
bor, vedení obce, konzultovali jsme 
i právní stránku věci s obecní advo-
kátkou. Nakonec bylo rozhodnuto, 
že jarmark si „nelajzneme“, ale že, 
s odřenýma ušima v souladu s pravi-
dly, uspořádáme alespoň rozsvícení 
vánočního stromu s punčem a kole-
dami.

i přes všechny turbulence nakonec 
dorazilo dost lidí (včetně dětí!), kte-
ří si dali děvčaty pečlivě připravený 
punčík, a ať už zpěvem či „pouhou“ 
sounáležitostí se přidali ke skupin-
ce nadšenců zpívajících pod svě-
télkujícím stromem s  velkým „S“. 

V naprosté korespondenci s pitomou 
covidovou dobou byla sice roman-
tická páteční sněhová nadílka ta tam 
a  k  tomu začínalo poprchávat, nic-
méně ještě před vydatnějším deštěm 
a  poměrně rychlým úprkem zúčast-
něných k domovům se opravdu poda-
řilo vánoční strom (a s ním i nazdo-
benou budovu oÚ) za znění vánoč-
ních koled rozsvítit.  

Největší poděkování za největší díl or-
ganizace a příprav patří kolegyni Lucii Ší-
blové! Zejména v souvislosti se samotnou 
nedělní omezenou verzí události pak také 
Martině Tulachové a rovněž dalším „spo-
lupachatelům“, kteří přiložili hlavy, ruce 
nebo oboje k  přípravám. No a  závěrem, 
velké díky vám všem, kteří jste nakonec 
dorazili! Dostalo se nám drobné zpětné 
vazby, že, byť v  menším měřítku, spole-
čensky to byla akce velmi příjemná    

Za Výbor pro kulturu  
a sport Antonín Tulach
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vyhodNoceNí fotoSoUtěže Na téma „zima Na KráSNé“
Výbor pro kulturu a  sport děkuje 

všem zúčastněným za zaslané snímky. 
Všechny snímky zachycovaly auten-
tickou zimní atmosféru, tudíž výběr 
vítěze opět nebyl lehký. vítězem toho-
to kola se stává pan františek dobiáš 
se snímkem přírodní památka obido-
vá. Tímto mu gratulujeme a přejeme, 
ať mu z dárku, jenž vytvořila šikovná 
výtvarnice původem z Krásné, prostě 
chutná! K vítězné fotografii přihazu-

jeme další úspěšné úlovky, které si vy-
sloužily vyšší bodové hodnocení.

Jaro už získává navrch nad posled-
ními záchvěvy zimy, a  proto nevá-
hejte zachytit jeho atmosféru pomo-
cí fotografie a poté zaslat do dalšího 
kola obecní soutěže na téma „Jaro 
Na KráSNé“. Jen připomínáme, že 
soutěže se může zúčastnit kdokoli, 
zejména příležitostní fotografové jsou 

vítáni. Nejlepší snímky budou opět 
uveřejněny, budou mít šanci stát se 
podklady pro obecní kalendář a  pro 
autora toho „nej“ necháme zase vy-
tvořit nějakou hodnotnou cenu s vaz-
bou na naši Krásnou dědinu. Až tři 
snímky zasílejte dle propozic v letáč-
ku na uvedenou e-mailovou adresu do 
31.5.2022. 

Za Výbor pro kulturu  
a sport Alžběta Malíčková

Kateřina Zemanová, Světlo na konci údolí František Dobiáš, Předvánoční Zemřelov v zajetí mlhy

Vítězná fotografie
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Karel Brtus, Zimní slunce Lenka Kožešníková, Mráz

Václav Pajurek, Probouzí se nový den

Odměna za podzimní a zimní kolo soutěže

František Dobiáš, Předvánoční Zemřelov v zajetí mlhy

Kateřina Zemanová, Zimní odpoledne

Kultura a sport  |  číslo: 1/2022
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miKUláš vloNi opět Naděloval až do domU 
Všechno zlé je k  něčemu dobré, 

říká se. v roce 2020 jsme kvůli covidu 
změnili léta zaběhnutý systém miku-
lášských nadílek, kdy se děti setkáva-
ly na jedné hromadě a postupně si za 
básničku či písničku přebíraly balíčky. 
rozvoz po domovech se osvědčil, ze-
jména kvůli individuálnějšího setkání 
dětí s  mikulášem a  jeho pomocníky. 
Tradičně tomu tak také na vsích bý-
valo, byť současná obecní verze je tro-
chu upgradovaná, když svaté a rohaté 
vozí hasičská auta  a  co bylo vloni 
jiné – lepší než předloni? Uzdravili se 
nám andílci a mohli vyrazit s miku-
láši a čerty!

Jedním je tato akce mezi ostatními 
v roce jedinečná. a to tím, kdo všech-
no se na ní podílí! S trochou nadsázky 
by se dalo říci, že „celá obec“.

pracovNice oÚ:

•	 dlouho	dopředu	se	připraví	seznam	
dětí, který se do akce aktualizuje

•	 v týdnu	před	akcí	se	rodiče	dětí	ob-
volávají kvůli aktuální situaci

•	 připravují	 se	 seznamy	 a mapy	 pro	
rozvoz

•	 společně	s dalšími	aktéry	se	připra-
vuje „maskování“  

fiNaNčNí výbor a dobrovolNíci:

•	 předsedkyně	Finančního	výboru

 » s  velkým předstihem namýšlí 
a objednává v dostatečném počtu 
věci do nadílek

 » připravuje a  komunikuje infor-
mace s Kulturním výborem a OÚ, 
společně se vymýšlí úkoly pro 
děti

•	 vyzvednou	a dovezou	vše	do	balíčků	
pro děti

•	 balí	celkem	cca	70	tašek	k rozvozu	

KUltUrNí výbor a oÚ

•	 zajišťují	 informování	 rodičů	 a  dětí	
(zpravodaj, mobilní rozhlas, web, 
FB, popř. pozvánky/dopisy dětem)

zaKr a dobrovolNíci

•	 spolek	Za	Aktivnější	Krásnou	orga-
nizuje a  koordinuje rozvoz, včetně 
včasného personálního obsazení 
„výjezdových skupin“

•	 spolu	 s  dalšími	 se	 zvolení	 jedinci	
v den „D“ převlékají a vyrážejí „do 
terénu“  

oba Sdh a Jpo

•	 hasiči	z Mohelnice	i z Dolní	Krásné	
osedlají oře pod kapotami a jede se  

No a  nebylo by to ono, kdyby se 
nějakým způsobem nezapojily i  děti! 
Katka Juřicová s  Finančním výborem 
se domluvili s Mikulášem, že děti pro 
něj v duchu správného třídění odpadů 
budou už od podzimu sbírat hliníková 
víčka a papír. Jak to dopadlo? Mělo, má 
či bude to mít nějaké pokračování? To 
se dozvíte v dalším vydání Krásenské 
pošty  

„Na obci“ jsme nabyli dojmu, že tuto 
akci máme správně podchycenou, a chtěl 
bych tímto velmi poděkovat všem, kteří se 
větší či menší měrou pravidelně zapojují!

Antonín Tulach (KV, OÚ, ZAKr, SDH K-M) 
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SilveStrovSKý výšlap 2021
Po roční pauze se na sklonku roku 

opět uskutečnil Silvestrovský výšlap. 
Poslední den v roce jsme si zpříjemni-
li společnou procházkou, kterou jsme 
započali při čaji a svařáku u Krásen-
ské Studánky. poté jsme se všichni 
– mladí, staří, děti, dospělí, kočárky, 
nosítka, pejsci – vydali směr boro-
vé, nato jsme pokračovali kršlanskou 
cestou do Jestřábího a  zpět ke Krá-
senské Studánce. cestou jsme udělali 
pár „zdravotních“ (=koštovacích ) 
zastávek, ochutnali vzájemně cukroví 
a poklábosili.

U  Studánky na nás čekalo finále 
ve formě společného přípitku s  přá-
ním všeho dobrého do dalšího roku 
a  samozřejmě na závěr překvapení 

v  podobě několikaminutového oh-
ňostroje (vděk za sponzorský dar opět 
patří panu martinovi bebčákovi z bo-
rového!). Poté se již všichni pomalu 
rozcházeli do svých domovů nebo na 
silvestrovské párty. 

Z  výšlapu se začíná pomalu stávat 
stálice ve společenském programu 
obce a my jsme moc rádi, že je o něj 
takový zájem a  že se můžeme i  po-
slední den v  roce se spoustou z  vás 
potkat a prohodit pár slov.

Za pomoc s  uspořádáním akce děku-
jeme Krásenské Studánce, členům spolku 
ZAKr i dalším přátelům a budeme se opět 
těšit v letošním roce!

Manželé Tulachovi s dětmi

Kultura a sport  |  číslo: 1/2022
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veSelé večery Na KráSNé ožily a přežily!
Zatímco sezónou 2019/2020 jsme 

ještě stihli oslavit půlkulaté 5. naro-
zeniny tohoto obecního zimního kul-
turního projektu, sezóně 2020/2021 
nedal covid šanci. Jen s obavami jsme 
připravovali sezónu 2021/2022, na-
konec se však se štěstím podařily 
uspořádat čtyři akce z pěti.

A co jste s námi zažili nebo mohli 
zažít? po ukončené první „pětilet-
ce“ jsme si předsevzali, že přijdeme 
s  novými kapelami, s  inovací pro-
gramu. tento plán nevyšel zcela, ne-
boť, i když situace s virem byla třeba 
zrovna únosná a podařilo se zároveň 
vyhovět vládním nařízením, ve spo-
lečnosti zcela logicky stále panova-
ly obavy a  předpoklad návštěvnosti, 
který se vyplnil, byl menší. Novinek 
však bylo nakonec dost!

•	 Sobota	 13.	 listopadu	 2021	–	oldies 
párty

- Náš dobrý známý DJ Luchi eM 
hrál ty nejznámější disco songy 
pro všechny věkové kategorie 
a  nepodařilo se zabránit tomu, 
aby se večer neprotáhnul 

•	 Sobota	11.	prosince	2021	–	divadel-
ní komedie Don Quijote de la mAncha 
a předvánoční posezení u kytar

- Ano, na Krásnou přijelo diva-
dlo, a to divadlo Klauniky brno. 
Z obecního sálu se ozýval častý 
hlasitý smích a z diváků zůstal 
jen málokdo, kdo by nebyl vta-
žen do představení jako další 
herec 

- V Borovém se nenadále dala do-
hromady parta přátel, kterým 
to společně ladilo tak, že nevá-
hali jít s  kůží na trh a  posedět 
s  návštěvníky VesVečera u  ky-
tar. A kdyby jen u kytar! Po dvou 
třech zkouškách zněly sálem 
koledy doprovázené na dvě ky-
tary, dvoje housle, basu, flétnu 
i  lesní roh! Navázal spontánní 
volný program a třebaže již ne-
vánočně, pělo se až do pozdních 
nočních hodin 

•	 Sobota	 8.	 ledna	 2022	 –	 posezení 
u cimbálu

- Opět k  nám zavítala již tradiční 
cimbálová muzika pod primem 
své někdejší vedoucí Martiny 
Tulachové. Ještě v žádném z roč-
níků se nestalo, že by libými tóny 
a  hlasy nevnesla do účastníků 
VeVeKra večera radost, energii 
a chuť zpívat i tančit. A ani tento 
nebyl výjimkou! 

•	 Sobota	12.	února	2022	–	los pedros

- Událost s rovněž stálicí předcho-
zích ročníků, hrající slavné ang-
lické i české rockové pecky na dvě 
španěly a basu, musela být zru-
šena z důvodu kombinace problé-
mů způsobených covidem  

•	 Sobota	12.	března	2022	–	maškarní 
miniples pro dospělé 2022

- S  kolegy jsme se rozhodli vzít 
MMP pod křídla, ale jelikož se 
jedná o  akci s  delší než šesti-/
sedmiletou historií, věnujme jí 
sólo článek 

za podporu a spolupráci děkujeme 
zejména coopu na pražmě a  míst-
nímu hasičskému sboru Sdh Krásná
-mohelnice!!!

Těšíme se na další zimní sezónu 
Veselých Večerů na Krásné s  vámi, 
věrní pravidelní hosté, příležitostní 
návštěvníci či potenciální noví účast-
níci, a to snad již bez komplikací a ve 
vyšším společném počtu!

Za VeVeKra tým ve složení Martina 
Tulachová, Kateřina Heimerová, Eva Kač-
maříková, Silvie Krauzovičová, Jiří Stýskal 
a Dušan Zeman

Antonín Tulach
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mašKarNí miNipleS pro doSpělé 2022
dva roky jsme si museli počkat na 

zopakování maškarního miniplesu 
pro dospělé. Dočkali jsme se v sobotu 
12. března 2022 v sále OÚ Krásná. 

Již při vstupu do sálu si nešlo ne-
všimnout velkého množství cen 
v  tombole. děkujeme za ně všem 
sponzorům. V  sále, jehož výzdoba 
hrála všemi barvami, bylo také veselo. 
K tanci a poslechu hrál již všem dobře 
známý DJ Luchi eM.

O krásné a originální masky oprav-
du nebyla nouze. K  vidění byli hell-
boy, Wonder Woman, thor, námoř-
níci, dominové kostky, květinové děti 
a další.

Nejvíce bodů od účastníků a  od 
poroty získala a  první místo vyhrá-
la maska hubaté čertice, druhý pak 
skončil batman. třetí místo nakonec 
přiřkla porota kostlivci coco, čtvrtou 
příčku představitelce hippies a  pá-
tou, poslední hodnocenou pozici, Su-
permance. Oceněné masky si odnesly 
pěkné odměny.

Velmi hezkým zpestřením veče-
ra bylo vystoupení Nikol lukoszové 
a libora běhala - vicemistrů republi-
ky formací v latinskoamerických tan-
cích. Sálem se nesly rytmy jejich tan-
ců, ale i bouřlivý potlesk přihlížejících.

Hosté nebyli také ochuzeni o  již 
tradiční pivní štafetu, na kterou se 
všichni těšili.  

maškarní plesy na Krásné se staly 
již tradiční a oblíbenou akcí, a proto 
tým VeVeKra už plánuje termín násle-
dující. Těšíme se na vás v roce 2023 

Kateřina Heimerová

Kultura a sport  |  číslo: 1/2022
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vyvedeNý veliKoNočNí JarmarK zdobily taKé KraSlice 
a báSNičKy od KráSeNSKých dětí

V neděli 10.4.2022 proběhl po delší 
pauze velikonoční jarmark ve vnitř-
ních i vnějších prostorách budovy krá-
senského úřadu.

přípravy samotné započaly již pár 
týdnů před konáním akce samot-
né, kdy si koordinaci všech prodejců 
a  velikonoční výzdobu v  celé budo-
vě i vně ní vzala za asistence dalších 
opět na starost naše kolegyně Lucka 
Šíblová. co se navíc podařilo, dekora-
cemi se stala rovněž zdobená vajíčka 
a  básničky krásenských dětí. Dámy 
z  Finančního výboru opět namyslely, 
objednaly a připravily přes 70 balíčků 

s  dětskou velikonoční nadílkou, děti 
dopředu obdržely od Kulturního vý-
boru a  OÚ Krásná dopis se zadáním 
a v pátek před jarmarkem pracovníci 
obecní technické čety svezli nádherná 
ruční díla, za která každé dítko obdr-
želo onen balíček. Doplňme ještě in-
formaci, že Finanční výbor pamatoval 
s  balíčky navíc i  na ukrajinské děti 
přebývající s  maminkami v  penzionu 
Pod Žorem.  

Ale zpátky k  jarmarku samotné-
mu. Ani nenaplněné přání teplejšího 
počasí v  den události neubralo orga-
nizátorům ani hojné veřejnosti naší 
a  přilehlých obcí na náladě. Už za 
brzkého rána bylo členy spolku ZAKr 
nachystáno venkovní zázemí v podo-
bě stanů s posezením, kde pak hasiči 
z  SDH Krásná a  průvodkyně s  rodiči 
dětí z Lesního klubu Jasánek prodávali 
nejrůznější dobroty od tradiční prde-
lačky po domácí zákusky, perníčky 
nebo mazance. Lesní školka Jasánek 
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měla pro děti nachystán také vnitřní 
kreativní koutek, kde si děti mohly 
vytvořit různorodé velikonoční výtvo-
ry. V sále OÚ Krásná pak místní pro-
dejkyně nabízely nejrůznější rukoděl-
né výrobky od tradičních velikonoč-
ních kraslic, přes bižuterii či háčkova-
né hračky pro děti, až po dílka z pa-
píru či dřeva. K  zakoupení byly také 
propagační předměty s  logem naší 
krásné obce Krásné, produkty z místní 

chráněné dílny nebo jarní kytičky jako 
tulipány a narcisky.

Zpestřením samotného jarmarku 
bylo dopolední a  odpolední kulturní 
vystoupení místních nadšenců, kteří 
se od podzimu scházejí v sále každou 
středu na akci zvané zpívání pro ra-
dost a  kteří zazpívali pod taktovkou 
manželky našeho pana starosty ví-
cehlasé sborové písně, lidové i  neli-
dové, dokonce jeden spirituál.

Chceme poděkovat všem návštěv-
níkům, že přišli společně s námi strá-
vit tento hezký předvelikonoční čas. 
Dále pak všem spolupořadatelům za 
spolupráci. Těšíme na další společnou 
akci, kterou bude Obecní výšlap v ne-
děli 12. června.

Za Kulturní výbor Markéta Přinosilová  
a Antonín Tulach

Kultura a sport  |  číslo: 1/2022
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ze života Našich SpolKů

čiNNoSt Sdh KráSNá za roK 2021: mladí haSiči ze 12 SoUtěží 
8x Na bedNě! a NeJeN to..

Jako každý rok jsme se hlavně vě-
novali sportovní přípravě mladých 
hasičů. Nasbírané zkušenosti z  tré-
ninků předvedly děti na 12 soutě-
žích. celkem jsme za rok 2021 získali 
2 zlaté medaile, 3 stříbrné a 3 bronzo-
vé medaile.

Náš sbor začínal svou činnost vždy 
tradičním hasičským plesem. Bohužel 
ani v  roce 2021 se ples nekonal, a  to 
nejen z důvodu, že jsme doposud ne-
našli vhodné místo na jeho konání, 
ale rovněž z důvodu pandemie Covid. 
covid nás opět potrápil a zrušil nám 
hned několik plánovaných akcí, např. 
Ukliďme svět – Ukliďme česko nebo 
„72 hodin“, a co nás nejvíc mrzí, opět 
se nemohla uskutečnit oslava 90. let 
založení sboru. 

Dne 15.5. se nám podařilo uskuteč-
nit smažení vaječiny. 

V sobotu 17.7. jsme uspořádali sou-
těž o  pohár starosty obce Krásná. 
Soutěže se zúčastnilo 13 družstev. Děti 
si užily nejen sportování, ale také zá-
bavu v zorbingových koulích.

V  měsíci srpnu jsme strávili pří-
jemný večer v  letním kině s  českou 
komedií Chlap na střídačku. 

po dlouhých letech vyjeli členové 
Sdh Krásná na zájezd. Termín zájezdu 
se z důvodu Covidu neustále odsouval. 

Nakonec se podařilo dne 18.9.2021 zá-
jezd uskutečnit. Cíl cesty byl jasný – 
firma velebný&fam, u  které jsme si 
nechávali zhotovit slavnostní prapor. 
Navštívili jsme také muzeum Kočáru 
v  čechách pod Kosířem. S  poutavým 
přednesem nás jeden z majitelů pro-
vedl ohromnými prostory s nejrůzněj-
šími typy kočárů. 

V roce 2021 se díky dotacím z Mi-
nisterstva školství, mládeže a tělový-
chovy uskutečnilo třídenní soustře-
dění. Tentokrát na chatě v  mostech 
u Jablunkova. 

Dne 28.10. si děti užily tradiční 
drakiádu. Celé odpoledne nás prová-
zelo sluníčko, k večeru si děti u ohně 
mohly opéct buřty a dospělí se mohli 
zahřát punčem.

zdobení vánočního stromu pro-
běhlo 4.12. v areálu hasičské zbrojnice. 

Strom zajistil lukáš vochala, za což 
mu děkujeme. 

výjezdová jednotka vyjížděla v roce 
2021 celkem 13krát, z toho 9krát jako 
technická pomoc a 4krát k požáru. 

Členové se během roku scházeli na 
brigádách, kde věnovali čas údržbě 
hasičské techniky, údržbě hasičské 
zbrojnice a hasičské vodní nádrži. 

velice děkujeme našim sponzorům 
– obec Krásná, farma Krásná, firma 
Saft ferak a.s. a rodina vochalových, 
že nám v  roce 2021 poskytli finanční 
dar na činnost SDH Krásná – oprava 
hasičské sportovní stříkačky, sporto-
vání dětí.

SDH Krásná
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pozdraveNí z leSNího KlUbU JaSáNeK: mobilNí SaUNa 
v JeStřábím, vyNášeNí moreNy a SpoUSta dalšího..

Na podzim a v zimě jsme si dopřá-
vali s  dětmi hodně odpočinku. po-
silovali jsme imunitu. chodili jsme 
do solné jeskyně, kde jsme nabírali 
síly, tančili a  meditovali. do Jasánku 
k nám jezdil beskydský saunér lukáš 
Satinský s  mobilní saunou, kterou 
postavil na zahradě a pak nás provázel 
saunovacím rituálem. Byl to pro nás 
úžasný zážitek. 

v adventním čase jsme pekli cuk-
roví, vyráběli adventní věnec, tvořili 
ozdoby a  také zpívali venku u  ohně 
koledy.  Zúčastnili jsme se vánočního 
jarmarku u zrnka café v raškovicích, 
kde jsme prodávali výrobky vytvoře-
né dětmi nebo rodiči. moc děkujeme 
všem za podporu, výtěžek z této akce 
použijeme pro zvelebení Jasánku.

Na začátku prosince nás přišel na-
vštívit mikuláš, čert a  anděl. Předali 
nám krásné poselství, pochválili nás 
za věci, které se nám v uplynulém roce 
povedli a  odměnili balíčkem plným 
ovoce a domácích perníčků.

Sněhu letos bylo méně než loni, ale 
i přesto jsme si ho užili, co nejvíce to 
šlo. bobovali jsme, jezdili na lopatách, 
stavěli sněhuláky i iglú a některé děti 
se zúčastnily začátkem února týden-
ního lyžařského výcviku na opálené. 

Na výpravách jsme po-
zorovali přírodu v zimním 
spánku, stopy zvířat i pře-
zimující ptactvo. ptáčkům 
jsme vyrobili krmítka 
a  pravidelně je zásobovali 
semínky. 

V  únoru jsme s  dětmi 
společně oslavili masopust. 
Tvořili jsme masky na ma-
sopustní zábavu, tanči-
li, pekli domácí koblížky 
i koláčky a hodovali, jak se 
patří. Vyráběli jsme různé 
hudební nástroje z  pří-
rodnin a také symbol zimy 
bohyni morenu, kterou jsme na konci 
března vynesli. Poděkovali jsme zimě 
za to, že nám i  přírodě dopřála od-
počinku a těšíme se, až budeme vše-
mi svými smysly vnímat změny jarní 
přírody - nové vůně, barvy, rostliny, 
chutě divokých bylin. 

Zahrádka se nám začíná probouzet 
a my se připravujeme na výsadbu ze-
leninových záhonů. Pozorujeme včel-
ky, které začínají sbírat pyl z prvních 
jarních rostlin, a  žasneme nad jejich 
pílí a starostí o společné dobro.

Budeme oslavovat Matku Zemi, 
která je naším domovem, a  povídat 

si o kraji, ve kterém žijeme. Čeká nás 
pálení čarodějnic a  pohanský svá-
tek beltine, který je zejména svátkem 
plodnosti a hojnosti. Velkým tématem 
jara bude také třídění odpadků a jejich 
úklid v blízkém okolí. 

A  co nás čeká v  létě? V  Jasánku 
budou v  červenci probíhat příměst-
ské tábory jak pro děti ze spolku, tak 
i  mimo něj. Tímto zveme Vaše děti 
a těšíme se na společné letní dovádění.

Přejeme Vám hřejivé jaro plné zá-
žitků

LK Jasánek

Ze života našich spolků  |  číslo: 1/2022
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chráNěNá dílNa „U dobré NaděJe“: dobročiNNoSt, rozšířeNí 
o KeramiKU Nebo taKé tKaNí Na KolíKovém StávKU pro děti!

zdravíme všechny svoje příznivce 
a děkujeme za vaše povzbuzení, ná-
vštěvu i  nákupy výrobků zdravotně 
znevýhodněných zaměstnanců, kte-
ří s láskou a přes všechny zdravotní 
i jiné peripetie, co jich vůkol je, dělají 
svou práci s nadějí, motivací, na vy-
soké úrovni, s osobním uspokojením 
a vírou, že právě „jejich“ výrobek se 
dostane do rukou někoho, koho ze 
srdce potěší. Důkazem byl v  loň-
ském roce zájem o naše rukodělky na 

vánočním stánku v  OC Laso v  centru 
Ostravy a  na dalších menších trzích 
a jarmarcích v okolí Krásné, kde jsme 
v  průběhu roku vystavovali. Před le-
tošními Velikonocemi se na stánek 
v Ostravě vracíme s naší čerstvou jarní 
tvorbou.

Sortiment jsme rozšířili i díky pod-
poře obce Krásná o  další techniky 
zpracování a před vánocemi jsme ho 
obohatili i o keramiku. Spolupráci oÚ 
a  chd potvrzují i  velikonoční a  vá-
noční balíčky pro děti, ve kterých je 
možno nalézt náš „rukopis“.  Děku-
jeme.

Je psáno „když činíš dobrodiní, ať 
neví Tvoje levice, co dělá Tvoje pravi-
ce“. Přesto se chceme touto cestou po-
dělit o uspokojení z obdarování. také 
v  dalším roce naší existence jsme 
předali hospitalizovaným dětem, ten-
tokrát ze Slezské nemocnice v Opavě, 
množství šitých a  háčkovaných hra-
ček. potěšili jsme i slečnu petru, pro 
kterou naše švadlenky ušily na přání 
tašku na její invalidní vozík. V  soci-
álních projektech chceme pokračovat 
i nadále.

Nebráníme se ani menším zakáz-
kám a opravám pro místní a chataře 
a jsme rádi, že drobné zakázky, které 
jsou někdy opravdovým oříškem, spl-
nily očekávání. 

varnými víkendy s  ochutnávka-
mi domácích specialit a  zákusků se 
snažíme rozšířit možnosti občerstve-
ní v Krásné a v tomto trendu bychom 

rádi pokračovali 
nadále. o  těch-
to nepravidel-
ných akcích 
i n f o r m u j e m e 
na webových 
stránkách www.
u d o b r e n a d e -
jechd.cz, face-
booku a také prostřednictvím obecní-
ho Mobilního rozhlasu. doprovodným 
programem těchto akcí se od března 
stalo „tkaní na kolíkovém stávku“, 
kde si můžou děti vyzkoušet tuto 
techniku a odnést si domů malý ko-
bereček.

Řekli jsme si, že zkusíme být ješ-
tě smělejší, a  tak jsme nově zahájili 
spolupráci s galerií kreativců, lokál-
ních návrhářů a  designérů, kteří se 
rozhodli vstoupit do světa nezávis-
lé autorské tvorby „CVRK“ Ostrava, 
která nám poskytla maličký prostor 
ve svých útrobách v  centru Ostravy 
na Vojanově ulici a kde naše nejorigi-
nálnější kousky již našly svoje první 
majitele. 

Pomaloučku rozšiřujeme sortiment 
o další rukodělné výrobky. Ale ať ne-
prozrazujeme! zastavte se! v  úterý, 
čtvrtek, pátek od 9 do 16 hodin a ne-
pravidelně o víkendech. Třeba jen na 
malou prohlídku či na naši vyhláše-
nou skvělou kávu. 

Přejeme čarokrásné jarní dny 

Za CHD „U Dobré naděje“  
Mgr. Hana Kokešová

včelaři z lUbNa rozvíJeJí včelařSKý areál Na KráSNé  
a KUltivUJí včelařeNí v beSKydech

Zimní měsíce jsme neprospali jako 
medvědi, ale byli jsme aktivnější než 
zimní včelky v  úle. Pokračovali jsme 
v  cestě, kterou jsme si vytýčili před 
dvěma roky. Radost nám udělala řada 
věcí. Nejvíce však asi to, že na začát-
ku roku nám začal fungovat včelařský 

kroužek. Každý pátek odpoledne si 
užíváme bzukot dětí pod vedením 
mariky šupálkové. Za to jí patří velké 
poděkování. potěšil nás vysoký zájem 
dětí a  jejich rodičů. Aby se členové 
kroužku cítili dobře, museli jsme udě-
lat řadu úprav v  kulturní místnosti, 

která je v našem včelařském areálu na 
Krásné. celou budovu jsme zateplili, 
zajistili její vytápění. Tato místnost se 
proměnila v útulnou klubovnu, kde to 
žije! 

V  minulém roce jsme také začali 
řešit zdroj pitné vody pro náš areál. 
Práce na tomto projektu po zimních 
měsících pokračují a  v  těchto dnech 
finišují. Voda nám umožní nejen zvý-
šit uživatelský komfort celého areá-
lu, ale především zajistit hygienické 
podmínky pro včelařský kroužek, ve-
řejné akce a pro vzdělávací a kulturní 
akce našich členů.

Návštěvníci našeho areálu se také 
mohou těšit na novou naučnou stez-
ku o  životě včel a  včelaření. Svým 
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včelaři morávKa iNformUJí: z včelařSKé praxe..
začátkem roku každý včelař prová-

dí vnější kontrolu včelstev. K tomuto 
účelu je možno využít zimní procház-
ky v přírodě za příznivého slunečné-
ho počasí. Vnější kontrolou se rozumí 
kontrola stanoviště, zda jsou všechny 
úly na svém místě, nezimují v  nich 
např. hlodavci, kteří si na podzim vy-
hledávají svá zimoviště a úly jim za-
jistí teplo a  potravu, a  v  neposlední 
řadě kontrola vnějších stěn úlů, které 
zas s  oblibou vyhledávají ptáci jako 
např. strakapúd, žluva nebo datel. 
Poklepáním na jednotlivé úly zjišťuje-
me přítomnost včel.

Zásadním úkolem v tomto období je 
sběr zimního měli pro kontrolu spa-
du roztoče Varroa destruktor a  jeho 
odeslání k vyšetření příslušné veteri-
nární stanici. To, jak se nám povedlo 
včelstva na podzim preventivně léčit, 
pak ukáže výsledná zpráva. Na jaře 

roku 2021 jsme museli přeléčit včel-
stva u šesti členů naší ZO. Přál bych si, 
abychom toto opatření v letošním roce 
už nemuseli použít, a  další rok jsme 
zahájili s relativně zdravými včelstvy. 
v zimě by se včelaři měli také zabývat 
opravami včelařského vybavení, kon-
trolou souší a výrobou nových rámeč-
ků pro mezistěny, které jsou důležité 
pro obnovu a rozšiřování včelího díla. 
vždyť několik let staré souše jsou pří-
činou bakteriálních a  vírových one-
mocnění včel.

V měsíci březnu proběhla již tradič-
ně v prostorách hotelu Travný členská 
schůze naši ZO, kde jsme vyhodnotili 
činnost včelařů za poslední období a vy-
týčili si program činnosti na rok 2022.

V  minulosti jsme na úvod roku 
organizovali vzdělávací akce, kde si 
formou přednášek mohli naši včelaři 

rozšířit své odborné znalosti a doved-
nosti. Díky časové a  finanční nároč-
nosti, a  zejména pak klesající účasti 
našich členů, výbor ZO upustil od této 
činnosti. Ti včelaři, kteří mají zájem 
se odborně vzdělávat, můžou tak uči-
nit díky spolupráci mezi organizace-
mi v  našem okolí a  zejména pak OO 
F-M, kde se na webových stránkách  
www.oocsvfm.cz dozvíte termíny 
a témata přednášek.

měli bychom taky vědět, že včely 
svému pečovateli přinášejí také jiné 
hodnoty, než produkci medu. prá-
ce s nimi člověku otevírá jiný pohled 
na přírodu se všemi jejími vnitřními 
souvislostmi. Včely jsou – mnohem 
více než kterékoli jiné domácí zvíře - 
spojeny se svým původním přírodním 
prostředím. Jejich hospodářské užívá-
ní plně závisí na povaze tohoto pro-
středí. Aby včelař porozuměl osobnosti 

provedením bude mít unikátní cha-
rakter. Stezka bude volně přístupná. 
Součástí stezky budou i  speciální 
úkoly pro děti i  dospělé, které ověří 
jejich povědomí o životě včel a včela-
ření. Stezku budujeme svépomocí. Na 
pracích se podílejí naši členové, ale 
také zejména příznivci našeho spol-
ku. Velké díky patří Péťovi Sysalovi. 
Petys, skvělá práce! Velmi si toho vá-
žíme! Stezka bude slavnostně ote-
vřena 11. 6. 2022. od 14 h  zde bude 
probíhat divadlo dětí se včelařskou 
tematikou, program pro děti, prodej 
včelích produktů, prohlídka celého 
areálu a doprovodné bohaté občers-
tvení. 

velmi důležitý je pro nás spolkový 
život. Zimní měsíce jsme také věno-
vali schůzím a besedám s našimi členy 
a s jinými včelařskými spolky. Naplá-
novali jsme setkání, ve kterých naši 
členové i ostatní včelaři mohou přijít 
sdílet zkušenosti a načerpat inspiraci 
s ošetřováním včelstev. Kultivace vče-
laření v beskydech je pro nás důležitá. 
aktivně hledáme cesty udržitelného 

způsobu ošetřování včelstev, zejmé-
na nahrazování tvrdé chemie šetr-
nými přípravky a  užití zootechnik 
k  tlumení nákaz včel. Účastnili jsme 
se také setkání spolků na Krásné, 
které uspořádala obec. Setkání bylo 
velmi přínosné. Pořadatelům velmi 
děkujeme za možnost poznat ostatní 
spolky a  jejich členy. Kultivovat vče-
laření nám můžete pomoci také vy. 
Konkrétně se včelí pastvou. i  malá 
zahrádka včelosnubných rostlin na 
vašem pozemku přispěje k  vitalitě 
včelstev v beskydech.

Snažíme se být také spolkem, kte-
rý je společensky zodpovědný. zapo-
jili jsme se do pomoci Ukrajině. vy-
hlásili jsme sbírku a podíleli jsme se 
na přepravě již třech humanitárních 
dodávek na ukrajinské hranice. Zde 
chceme poděkovat krásenskému za-
stupitelstvu za potravinový dar a také 
našemu příznivci Péťovi, který v  této 
věci je velmi aktivní a  jezdí s  námi. 
Věříme, že se nám podaří (ve spolu-
práci s občany Krásné) připravit další 
humanitární zásilku. 

bylo by toho mnoho, co napsat. více 
informací však naleznete a  naše ak-
tivity můžete sledovat na facebooku 
„včelaři lubno, včelařská stanice 
Krásná“. závěrem chci srdečně pozvat 
na naše akce, zejména „otevírání na-
učné stezky“ dne 11.6., dále na „vče-
lařský den“ dne 16.7.  a připravované 
letní kino dne 20.8. pokud byste chtě-
li přiložit ruku k  dílu a  pomoci nám 
zvelebovat včelařský areál na Krásné, 
každou první sobotu v měsíci od 8:30 
h probíhají brigády. děkujeme.

Děkujeme také krásenskému za-
stupitelstvu za finanční podporu, bez 
které by naše činnost nebyla mož-
ná. Děkujeme všem aktivním členům 
a  příznivcům našeho spolku. Nelze 
všechny jmenovat. Lze však říci, že 
bez jejich (byť drobné) pomoci by-
chom nebyli tak daleko. Těším se, že 
se s vámi se všemi setkáme na našich 
akcích.

Marek Václavík, předseda ZO Lubno

Ze života našich spolků  |  číslo: 1/2022
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včely a měl s ní úspěch, musí ji doko-
nale znát. Brzy získá šestý smyl pro 
to, co včelám prospívá a  co jim ško-
dí. Jejich prostřednictvím si vytváří 
vztah k  mnoha zvířatům, o  které se 
dříve nezajímal, a díky včelám se i na 
svět rostlin začne dívat jinýma očima. 
Bude vnitřně pociťovat změny ročních 
období a  vnímat jejich krásy a  slun-
ce, déšť, bouři, nebo sníh bude přijí-
mat se zcela novými pocity. Včelař se 
vydá ven, do volné přírody, stejně jako 
jeho včely, které nemůže zavřít. prá-
ce ve včelnici je zdravá a uklidňující. 
Je zotavením a  změnou pro mnohé, 
kteří pracují v  továrnách a  kancelá-
řích v hluku a špatném ovzduší, čas-
to tělesně jednostranně zatěžováni, 
nebo bez dostatečného pohybu. Stres 
a spěch je ve včelnici neznámou věcí, 
není tam televize, lhostejnost, prázd-
nota a nezájem – negativní následky 
našeho příliš pohodlného života – se 
prací se včelami dají překonat. Vče-
lař nemá problém s  volným časem, 

protože práce se včelami je naplněnou 
hodnotou v jeho využití.

Rád bych se ještě zmínil o  jed-
né hodnotě včel, která je pro přírodu 
nezastupitelná. Včely mají jistě velký 
význam pro tvorbu medu, který sná-
šejí do svých pláství, ale nesmíme za-
pomenout, že jejich užitečnost je ještě 
mnohonásobně vyšší. Již před 150 lety 
vědci zjistili, že pro tvorbu plodu a se-
mene rostlin je nezbytné oplodnění, 
a že k němu dojde jen po opylení, tzn. 
přenesením pylu z  tyčinky květu na 
bliznu, což je přijímací orgán semení-
ku rostliny. Přitom musí jít o pyl stej-
ného druhu, aby mohl být účinný. Jako 
přenášeč pylu přichází v úvahu v prv-
ní řadě hmyz. mezi ty nejvíc opylují-
cí patří včely medonosné. I malé dítě 
dnes ví, že včelky jsou symbolem píle 
a pracovitosti. tím, že neúnavně pát-
rají po nektaru, stejně neúnavně opy-
lují. Mnohé hospodářské plodiny jsou 
zcela závislé na opylovací činnosti včel. 

K nim patří jadrné a větší část pecko-
vého ovoce a všechny pícniny. I samo-
sprašné užitkové rostliny plodí daleko 
více, jestliže jsou opyleny hmyzem.

Včely se taktéž starají o plody les-
ních bobulovin, které jsou zase nut-
né k životu různých zvířat a zejména 
ptáků. Včely, tím, co jim příroda dala 
za úkol, přispívají k  udržení přírody. 
Není divu, že se jim v  ochranně ži-
votního prostředí přisuzuje zcela vý-
jimečná úloha. Včely jsou varovným 
systémem před bezmyšlenkovitým 
používáním chemie v  přírodě. o  tom 
všem píšu proto, abychom se všichni 
zamysleli nad skutečností, jak krásná 
je příroda kolem nás a jak toto dědic-
tví zachovat pro generace budoucí.

Závěrem chci poděkovat našim 
včelařům za aktivní práci a popřát jim 
do letošního roku hodně zdraví a vče-
lařských úspěchů.

Uherek Václav, Předseda ZO ČSV Morávka

vK rašKovice: vybíráme ze SezóNy 2021/2022..
Poslední kolo se odehraje o víken-

du 19.-20.3.2022, ale naše hráčky již 
mají všechna kola odehrána. Na celko-
vém pořadí družstev, již nebudou mít 
dohrávaná utkání ostatních družstev 
žádný vliv. 4. místo hráček, které jsou 
až na 2 hráčky věkem ještě kadetka-
mi nebo staršími žačkami, je krásný 
výsledek. GRATULUJEME a  věříme 
že v  následující sezóně navážeme na 
úspěchy té letošní !!!

Poslední kolo se odehraje o víkendu 
19. - 20. 3. 2022. Kadetky VK Raškovice 
hrají ve 3. skupině v Praze, ZŠ Miku-
lova. Toto kolo je zároveň posledním 

a finálovým. Naše hráčky se historicky 
poprvé účastnily této celostátní sou-
těže kadetek a zároveň jsme jediným 
zástupcem z Moravskoslezského kraje 
v této nemistrovské celostátní soutě-
ži. Kadetky získaly z této soutěži cen-
né zkušenosti, především v  utkáních 
s  prvoligovými týmy z  Čech a  ostat-
ních moravských krajů. Na své pouti 
Českým pohárem kadetky poměři-
ly své volejbalové umění s  družstvy 
z Tábora, Havlíčkova Brodu, Ústí nad 
Labem, České Třebové, Mikulova Pra-
ha, Uherského Hradiště, Duchcova, 
Žichlínku, Chlumce nad Cidlinou, Jičí-
na, Znojma-Přímětice, Brandýsa nad 
Labem a Rtyně. 

Veškeré informace o dění VK Raš-
kovice z.s. můžete najít na www.
vkraskovice.cz , na sociálních sítích 
Instagram @vk_raskovice a na face-
bookové stránce @VkRaskovice. 

Za VK Raškovice Šárka Sonnková 

KraJSKý přebor JUNioreK
tabulka k 17. 3. 2022

1 VK Karviná, z.s. 30 84

2 TJ Sokol Frýdek - Místek B 30 77 

3 VK Polanka nad Odrou, z.s. 30 69

4 vK raškovice 32 57

5 TJ Ostrava 30 46

6 TJ Třineckých železáren 30 35

7 VKB Frýdlant nad Ostravicí 30 26

8 VO Slezská Orlice, z.s. 28 13

9 TJ Sokol Poruba 32 1

1 PVK Olymp Praha 3 64

2 Volejbal Přerov, z.s. 3 62

3 VK Prostějov 3 60

4 Kladno volejbal cz 3 58

5 SK Volejbal Kolín 3 55

6 SK Slavia Praha 3 53

7 TJ Sokol Č. Třebová "A" 3 51

8 Volejbal Plzeň 3 49

9 TJ Žďár nad Sázavou 3 49

10 VK Znojmo – Přímětice 3 48

11 TJ Spartak Polička 3 42

12 SKŠ ZŠ Mikulova Praha A 3 40

13 TJ ABC Braník B 3 40

14 T.J. Sokol Brandýs nad Labem 3 37

15 TJ Baník Rtyně v Podkrkonoší 3 36

16 TJ Žichlínek 3 35

17 TJ Sokol Havlíčkův Brod 3 30

18 SK VOLEJBAL Ústí nad L. 3 27

19 TJ Jičín 3 27

20 TJ Sokol Chlumec nad Cidlinou 3 27

21 vK raškovice z.s. 3 26

22 Volejbal Tábor 3 24

23 TJ Sl.Slavia Uherské Hradiště 3 23

24 VK Rokycany 3 17

25 SK tenis - odbíjená Duchcov 3 16

26 SKŠ ZŠ Mikulova Praha B 3 14

27 TJ Sokol Česká Třebová B 3 13

28 SK Meteor Praha B 3 8

29 Volejbal Červený Kostelec 3 7

30 TJ Baník Most 3 7

31 TJ EMĚ Mělník 3 5

32 VSK Spartak Děčín z.s. 3 4

KraJSKý přebor JUNioreK
tabulka k 17. 3. 2022
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lUščovKy

Luštění pro děti i dospělé pro Vás vybírá a dává dohromady Martina Tulachová.

Medium Sudoku Puzzles 16 
www.printablesudoku99.com 
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5  9  8     
 7  5 3 2    
4    7  5  8 
 1 2    9 6 3 
9 5   1  4  2 
 4   6     

   3  8 5 1  
8      7 9 2 
 4  9      
   6  4  7 8 
2  7    6   
5      9 3 1 
  8   3  6 9 
  3   5 8   
4 2 9 8 7     

SUdoKU pro doSpělé

 Ze života našich spolků / Luščovky  |  číslo: 1/2022
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pozváNKy

Pro aktuální informace se zaregistrujte na krásenském Mobilním rozhlasu (navedou Vás webové stránky obce nebo 
pomůžeme na OÚ, ozvěte se) a sledujte obecní web www.obec-krasna.cz nebo FB profil Krásná – dědina pod Lysou horou.
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Milí „Krásňané“,   
obec Krásná Vás zve na 4. turistický výšlap pod Kyčeru aneb přechod z Krásné do 
Krásné.  

Pojďme společně přejít z Mohelnice na Dolní Krásnou a užít si nedělní den turistikou! 

Dne 12. června 2022 v 10:00 hodin sraz a ranní kávička s občerstvením u „Krásenské studánky“. Další časy 
jsou pouze orientační. Kolem 12:30h. zastavení pod Kyčerou s překvapením. V 13:30h. přijdeme do cyklo-
motobaru „U Kikina“. Zde na nás bude čekat sud dobrého moku a občerstvení. Pro zájemce bude zajištěna 
přeprava z Dolní Krásné na Mohelnici a na konci akce i zpět. 

 

Výšlap je vhodný pro všechny věkové kategorie s turistickým nadšením. 

Akce se bude konat i za lehce nepříznivého počasí.   

HLEDÁME 
DOBROVOLNÍKY

naslouchání

předčítání

doprovázení na procházku či nákup

doučování 1. stupně ZŠ

zábavné, společenské, pohybové, 

kreativní aktivity

Pro více informací kontaktuj 

koordinátorku Dobrovolníků.

Kontakt: Tereza Staroščáková, Dis. 

tel.: 731 688 521

e-mail: tereza.staroscakova@charitafm.cz

www.charitafm.cz

Dobrovolník je osoba starší 15 let, přinášející radost do života těm, kdo ji nejvíce potřebují.

senioři I osoby s duševním onemocněním I děti a mládež  

Pozvánky  |  číslo: 1/2022
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KRÁSENSKÁ
POŠTA

1/2022

www.obec-krasna.cz

Akce květen, červen
červenec 2022
KULTURNÍ, SPOLEČENSKÉ, SPORTOVNÍ AKCE

Svozy 2x do roka
jsou minulostí,
NYNÍ 2x TÝDNĚ!

středa       18-19 hod.
téměř každá

zpívání pro radost
Vícehlasy, kánony, ale i „obyčejné“ písničky různých žánrů 
Místo konání: Sál OÚ Krásná
Pořadatel: Martina Tulachová 774 582 312

pátek       během dne

13. 5.
 

Kominíci
Vymetání komínů
Místo konání: Obec Krásná
Pořadatel: Papřok 728 073 808, Kubala 603 955 091

pátek       16:30

13. 5.
 

Setkání maminek
Přednáška + Divadlo (podrobnosti viz letáček na str. 30)
Místo konání:  Sál OÚ Krásná (s výjezdem na Zlatník)
Pořadatel: Martina Tulachová, místo rezervujte do 12:00 dne 9.5. na OÚ Krásná  
(724 164 574, ou@obec-krasna.cz)

sobota    9:00

14. 5.
fotbálek
Tradiční májový turnajek v malé kopané
Místo konání: Haťok
Pořadatel: SDH Krásná-Mohelnice

úterý    15-17 hod.

17. 5.
den otevřených dveří
www.lkjasanek.cz
Místo konání: LK Jasánek, Krásná 290
Pořadatel: Lesní klub Jasánek

sobota    16:00

28. 5.
Kácení máje
www.sdhkrasna.cz
Místo konání: Požární zbrojnice na Dolní Krásné
Pořadatel: SDH Krásná

úterý    

31. 5.
obecní fotosoutěž
Nejzazší termín pro zaslání vašich úlovků na téma JARO NA KRÁSNÉ
Místo konání: fotosoutez@obec-krasna.cz 
Pořadatel: Výbor pro kulturu a sport

sobota    14-18 hod.

4. 6.
den dětí
Klauni na volné noze, soutěže, bublinková show, vázání balónkových zvířat, skákací hrad, naučný koutek 
myslivců a včelařů, občerstvení
Místo konání: Haťok
Pořadatel: ZAKr – Za Aktivnější Krásnou

sobota    14:00

11. 6.
otevírání naučné stezky a dětský den
Facebook: „Včelaři Lubno, Včelařská stanice Krásná“
Místo konání: Včelařská stanice Krásná
Pořadatel: Včelaři Lubno

neděle   10:00

12. 6.
obecní výšlap
4. ročník tradičního výšlapu pod Kyčeru aneb přechodu z Krásné do Krásné
Místo konání: Krásenská Studánka -> U Kikina
Pořadatel: Výbor pro kulturu a sport

sobota    13:00

9. 7.
pohárová soutěž o pohár starosty obce Krásná
Tradiční dětská hasičská soutěž
Místo konání: Požární zbrojnice na Dolní Krásné
Pořadatel: SDH Krásná

K některým uvedeným akcím najdete bližší informace uvnitř zpravodaje. Vzhledem k rozestupu mezi jednotlivými vydáními Krásenské pošty sledujte 

webové stránky a FB profil obce, kde najdete vždy aktuální (a také někdy podrobnější) informace k jednotlivým událostem. 

Periodický tisk ÚSC Krásná | Krásenská pošta | vydávána nepravidelně dle potřeby obce |
místo vydávání Obec Krásná | č. 1/2022 vydané dne 29. 4. 2021 | evidenční číslo MKČR E10276 | 
vydavatel Obec Krásná | Krásná č.p. 287, 739 04 p. Pražmo | Bankovní spojení: 27522781/0100  | 
E-mail: podatelna@obec-krasna.cz, ou@obec-krasna.cz | 
Telefon: +420 558 692 205, +420 724 164 574 | IČ: 00577022 | Datová schránka: v5ravp4 | 
Úřední hodiny: Po: 8:00 – 11:oo, 11:30 – 16:15; St: 8:00 – 11:oo, 11:30 – 16:30

info z obce do e-mailu nebo krizové SmS v případě potřeby?  
registrace na: https://obec-krasna.mobilnirozhlas.cz/


